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KKKKLLLLIIIIMMMMAAAA
Kada bi neko sada sproveo anketu o ste-

penu podr{ke gra|ana Crne Gore ulasku
u Evropsku uniju vjerovatno bi rezultati bili
bolji nego ikad. Jer, dok dimi podgori~ki
asfalt na plus 45³C primamljivije nego ikad
zvu~i onih 30³C stepeni u zapadnoevrop-
skim prijestonicama. Tako da bi vi{estruke
koristi bilo od usagla{avanja sa evropskim
standardima, {to bi valjda natjeralo Vladu i
da uvede vanredno stanje tokom ljetnjih
`ega koje jo{ nijesu zapam}ene. Ali,
crnogorska Vlada je ba{ tu mo`da pokaza-
la koliko joj je stalo da ne izgubi nijedan
dan na putu ka EU, da bude vrijedna, tur-
iste ne ostavi na cjedilu i da pi{e evropske
zakone. Tako da je [turanovi}ev kabinet na
putu da razbije predrasude o lijenim
Crnogorcima, s tim {to ne bi bilo zgorega
da poku{a promijeniti jednu drugu praksu,
mnogo opasniju - neprimjenu zakona,
odnosno njihovo brutalno kr{enje. Tako da,
recimo, oni koji se zapute do mora na
pojedine pla`e ne mogu kro~iti. Privatno
obezbje|enje ih ili vra}a ili im tra`i 25 eura
da bi mogli osjetiti ambijent milo~erskih
pla`a, a u zakonu jasno pi{e da je ulaz na
sve crnogorske pla`e slobodan. I ovdje se
sva pri~a o evropskom putu Crne Gore
stavlja pod znak pitanja. Koliko mo`e biti
ozbiljna jedna Vlada koja ne mo`e obezbi-
jediti da ono {to je propisano bude
po{tovano. I tako se mo`e i}i sve do par-
lamenta gdje su se poslanici dogovorili da
kr{e Zakon o zabrani pu{enja. I skup{tinski
restoran itekako dimi. Kada bi to bio najve}i
grijeh crnogorskih politi~ara koji se oko
svega umiju posva|ati, ali oko evropske
perspektive Crne Gore nikada, onda bi im
lako bilo opro{teno. Ali, naravno, to je
samo jedan primjer u nizu. Zakon o RTCG
koji Skup{tina ve} vi{e od godinu dana
terori{e. Ako im ne odgovara, za{to ga
makar ne promijene. Kada se stvari malo
dublje pogledaju izgleda da crnogorski poli-
ti~ari evropske zakone usvajaju samo zato
da bi se dopali Briselu, a da crnogorska
politi~ka elita u su{tini nije spremna za nova
pravila pona{anja. Za ne{to {to se zove
odgovornost. Kada to postignu mo`da }e se

i klima promijeniti.                 N.R.

N A J A V A   N A   S A S T A N K U   M I N I S T R A   I N O S T R A N I H
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U  Ambasadu  Slovenije  po
vize  drugih  zemalja  EU

Jedna dobra vijest u sparnim julskim
danima: u slovena~koj ambasadi u

Podgorici na jesen }e biti otvoren zajed-
ni~ki aplikacioni centar za izdavanje viza
drugih zainteresovanih zemalja ~lanica
Evropske unije!

To je 20. jula najavio ambasador
Slovenije u Crnoj Gori Jernej  Videti~
nakon sastanka ambasadora zemalja EU
u Crnoj Gori sa ministrom inostranih
poslova Milanom  Ro}enom.

Slovenija }e postati ~lanica Shengen
zone od 1. januara 2008. godine, tako
da se u po~etku vjerovatno ne}e mo}i
dobiti ta vrsta vize. Ipak, gra|ani Crne
Gore ne}e morati da putuju u Beograd
da bi poku{ali dobiti vize za putovanje
u ~lanice EU u centralnoj i isto~noj
Evropi s obzirom da 14 od 27 dr`ava
Evropske zajednice nijesu potpisnice
Shengen sporazuma. Na primjer
Estonija, Litvanija, Letonija, ~e{ka,
Slova~ka, Poljska... Za te, kao i za reci-
mo, njema~ku Shengen vizu, gra|ani
Crne Gore moraju u Beograd, zato {to
te zemlje ili nemaju ambasade u
Podgorici ili postoje}e ambasade (kao
{to je Njema~ka ambasada) jo{ nijesu
osposobile konzularna odjeljenja. 

Na teritorijama zemalja potpisnica
Shengena, omogu}ena je potpuna slo-
boda kretanja. Ovaj Sporazum je pot-
pisalo 13 "starih" ~lanica EU, kao i
Norve{ka i Island. 

Slovena~ki ambasador trenutno je i
predstavnik Portugala, zemlje koja je od
1. jula preuzela predsjedavanje EU.

Ro}en je na sastanku rekao da }e
Crna Gora na putu ka {to br`oj inte-
graciji u EU dosljedno i predano raditi
na ispunjavanju preuzetih obaveza,
saop{teno je iz MIP-a. On je ocijenio da
}e Crna Gora, u postupku dono{enja
novog Ustava, primijeniti standarde
moderne dr`ave, i to u saradnji sa
Venecijanskom komisijom i OEBS-om, a
u skladu sa preporukama Savjeta Evrope.

Ro}en je kazao da su MIP i drugi
dr`avni organi spremni da pru`e punu
podr{ku i pomo} diplomatskom koru u
Crnoj Gori. On je, kako je saop{teno,
izrazio `aljenje i rekao da o~ekuje razu-
mijevanje "...za odre|ene te{ko}e na koje
nailaze predstavnici pojedinih zemalja u
komunikaciji sa dr`avnim slu`bama, iako
su to pojedina~ni primjeri".

Prije ne{to vi{e od mjesec dana
evropska trojka u Crnoj Gori koju su
tada ~inili Videti~, njema~ki ambasador
Tomas  Schmit i predstavnik Evropske
komisije Martin  Harvey, protestovali su
zbog zathjeva MIP-a da se komunikaci-
ja stranih predstavnika sa dr`avnim
funkcionerima obavlja preko tog
Ministarstva. Videti~, Schmit i Harvey
rekli su da im to ote`ava posao i uspo-
rava razmjenu informacija.

N.R.

Sa  sastanka  ministra  Ro}ena  i  ambasadora  EU
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Nakon godinu dana od progla{enja
nezavisnosti, Crna Gora po~inje da

dokazuje da su njeni gra|ani donijeli
ispravnu odluku. Ono {to je kona~no
odlu~ilo u korist nezavisnosti bila je ~e`nja
gra|ana za "normalnim" `ivotom gdje se
politi~ke borbe ne}e odvijati oko "sudbin-
skog" pitanja nezavisnosti, ve} oko
prakti~nih pitanja ekonomskog blagostanja i
evropskih integracija. Ljudi nijesu gajili iluz-
ije da }e ih nezavisnost preko no}i dovesti
u raj, ali su se nadali da }e barem razjas-
niti podjelu odgovornosti i nadle`nosti, pa
politi~ari ne}e vi{e mo}i da krive "Beograd"
za sve probleme, ve} }e morati da se
potrude da poka`u da su u stanju da
povedu zemlju u prosperitet i bolju
budu}nost.

Nakon ponovnog sticanja nezavisnos-
ti, DPS-SDP koalicija je osvojila ubedljivu
ve}inu na parlamentarnim izborima u sep-
tembru 2006. g. Time su gra|ani dali jasan
mandat i odgovornost novoj Vladi da
odgovori djelima. Klju~ni uspjesi do sada
su ratifikovanje SSP-a i pristupanje
Partnerstvu za mir. Dobrodo{li su i porast
samopouzdanja uslovljen ubrzanim rastom
stranih direktnih investicija, procvat na
berzi i skok cijena nekretnina, kao i neko-
liko veoma uspje{nih turisti~kih sezona.
Ba{ iz razloga {to na po~etku nije bilo
velikih o~ekivanja, izostala su i razo~aren-
ja i demoralizacija, pa je Vlada RCG usp-
jela da zadr`i povjerenje gra|ana tokom
protekle godine. 

Ipak, ponekih razo~arenja je bilo -
odugovla~enje oko formiranja nove Vlade
nakon povla~enja MMiillaa  \\uukkaannoovvii}}aa iz
prvih redova politi~ke scene. Rasulo u
DPS-u ukazalo je na {tetan u~inak parti-
jskog razvoja u kome sve zavisi od jedne
klju~ne li~nosti-vo|e. Kad je Vlada RCG
kona~no formirana, nastavljeni zakulisni

uticaj \ukanovi}a je bio vi{e nego
o~igledan. Mnogi "stari znanci" su ponovo
do{li na vlast,  a time je propu{tena prili-
ka da se iskoristi trenutak stvoren referen-
dumom o nezavisnosti i lansira potpuno
novi pristup politici koji bi pridobio
gra|ane za "nove podvige" i prevazila`enje
dubokih podjela koje su izbile na vidjelo
tokom referenduma. 

Stil politi~kog `ivota se manje ili vi{e
vratio u uobi~ajene kolosjeke, {to se
posebno dalo vidjeti pri nacrtu novog
Ustava. Sve strane su se slo`ile oko
osnovnih premisa demokratskog parla-
mentarnog sistema i podjele vlasti, ali je
dogovor propao zbog nesuglasica u sim-
boli~nim pitanjima imena zvani~nog ili
zvani~nih jezika, zastave i himne. ^ini se
da bi politi~ari najradije vratili ova pitanja
glasa~ima na referendumsko razmatranje,
no {to bi preuzeli odgovornost za posti-
zanje kompromisa u Skup{tini. Dvotre-
}inska ve}ina potrebna za parlamentarni
dogovor nije daleko, ali mo`e i izma}i
zbog novonastale dileme prevremenih izb-
ora. Glasa~i bi se mogli i zapitati za{to
uop{te biraju predstavnike u skup{tinu ako
}e svaku te`u odluku ionako donositi sami.
Referendum o problemati~nom Ustavu bi
samo otvorio stare rane na~ete kampan-
jom za nezavisnost, a nezrelost crnogorskih
demokratskih institucija bi jasno izbila na
vidjelo. 

I od opozicije bi se moglo o~ekivati
vi{e - trenutno ne postoji jasna i ubjedlji-
va alternativa koja bi zamijenila vladaju}u
DPS-SDP koaliciju. Opozicija i dalje nudi
ista maglovita obe}anja socijalne pravde,
ekonomskog prosperiteta, evropskih inte-
gracija ... i  oslanja se previ{e na pojedi-
na~ne napade i optu`be za korupciju. Sve
li~i na to da opozicija i nema program
druga~iji od Vladinog, ve} bi samo bila
bolja u njegovom sprovo|enju. Me|utim,
glasa~i vi{e vole da se dr`e "poznatog zla",
dok u me|uvremenu maratonska vla-
davina iste koalicije zna~i da previ{e ljudi
vjeruje da njihove sudbine zavise od
opstanka vlasti (po poznatoj logici veza i
podvezica). 

Sa druge strane, tre}a opoziciona
snaga se poigrava demagogijom srpskog
nacionalizma koji nastavlja da sumnji~i
osnovne premise crnogorske dr`avnosti. To
bi se i moglo nazvati jasnim alternativnim

programom, ali sigurno ne onakvim kakav
bi mogao pridobiti ve}inu crnogorskih
gra|ana. Za sada, me|utim, uspijeva da
pridobije dovoljno da sprije~i formiranje
nove koalicije koja bi bila u stanju da
parira vladaju}em bloku. 

Dvije prijetnje se nadvijaju nad hori-
zontom - jedna je mogu}nost da }e Crna
Gora "pojesti koku koja nosi zlatna jaja".
Ho}e li priliv turista i stranih investicija
koje mahom ciljaju nekretnine ugroziti
najve}e crnogorske adute (prekrasnu obalu
i jednako neprocjenjivo Skadarsko jezero)
nekontrolisanom, neplanskom i po `ivotnu
sredinu {tetnom pretjeranom gradnjom?
Ho}e li dobiti biti iskori{}ene da se
uspostavi solidna osnova za odr`ivi razvoj?
Ho}e li prihodi biti ulo`eni u siroma{nije
regione? Ho}e li biti stvorena nova radna
mjesta i obnovljena preoptere}ena infra-
struktura?

Druga prijetnja se ogleda u pitanju
ho}e li crnogorska stabilnost biti ugro`ena
procesom odlu~ivanja o kona~nom statusu
Kosova? Za sada, Crna Gora je u~inila
dosta u pravcu integrisanja albanske man-
jine, ali je nedavno istra`ivanje CEDEM-a
pokazalo da situacija nije sasvim stabilna i
da postoji dosta netrpeljivosti izme|u Srba
i Albanaca u Crnoj Gori. Do sada je Vlada
RCG uspijevala da izmanevri{e solidne
odnose sa Pri{tinom, a istovremeno se
trudila da zadr`i prijateljstvo sa Beogradom
koji do skoro nije ba{ uzvra}ao jednakom
pa`njom. Odgovorni politi~ari bi morali
biti spremni da sara|uju kako bi se odr`ala
unutra{nja ravnote`a u Crnoj Gori i dobri
regionalni odnosi u potencijalno nezgod-
nim vremenima koja dolaze. 

Progla{enje nezavisnosti je doga|aj
koji je pro{irio mogu}nosti Crne Gore za
br`u integraciju u EU. Sa svoje strane, EU
nudi najbolji mogu}i okvir za preva-
zila`enje podjela unutar crnogorskog
dru{tva i stabilizaciju regionalnog
okru`enja. Takozvani "zamor od pro{iren-
ja" EU nije vi{e bauk otkako je na junskom
Evropskom Savjetu postignut Sporazum o
"reformskom ugovoru" koji otvara put ka
novim pro{irenjima. Sad je na Crnu Goru
red da iskoristi ovu priliku. 

AAuuttoorrkkaa  jjee  uugglleeddnnaa  eekkssppeerrttkkiinnjjaa  zzaa  zzaa-
ppaaddnnii  BBaallkkaann  uu  ppaarriisskkoomm  IInnssttiittuuttuu  zzaa  bbeezz-
bbjjeeddnnoossnnee  ssttuuddiijjee  EEvvrrooppsskkee  uunniijjee  ((EEUUIISSSS))

P O G L E D   I Z   E V R O P E

Pi{e:  dr  Judy  Batt
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Iako je u Skup{tini Crne Gore,
skoro 10 godina od konstituisanja,

tek od pro{le godine (saslu{avaju}i u
nekoliko navrata {efove javne i tajne
policije) su{tinski za`ivio Odbor za
bezbjednost i odbranu, jo{ nema
odgovaraju}ih zakona koji detaljno
ure|uju oblast kontrole bezbjednos-
nih slu`bi.

Dono{enje posebnih Zakona o
nadzoru slu`bi bezbjednosti doprini-
jelo bi ja~anju parlamentarne kont-
role nad bezbjednosnim strukturama
i tako jo{ vi{e oja~alo ulogu Odbora
za bezbjednost.

Da bi se smanjila mogu}nost
zloupotreba odbrambenih i bezbjed-
nosnih struktura u Crnoj Gori, tvrde
upu}eni, trebalo bi uvesti i meha-
nizam kontrole izvr{enja bud`eta
Agencije za nacionalnu bezbjednost,
policije i odbrambenih struktura, te
nastaviti sa edukacijom ~lanova
skup{tinskog Odbora za bezbjednost
i odbranu, ali i parlamentaraca
uop{te.

Savjet ministara Evropske unije
zatra`io je u Evropskom partnerstvu
za Crnu Goru (januara 2007. godine)
da "...oja~a parlamentarnu kontrolu
bezbjednosnih i obavje{tajnih struk-
tura..." koje prakti~no do tada nije ni
bilo. 

Sjednice skup{tinskih odbora
nadle`nih za kontrolu bezbjednosnih
slu`bi u prethodna tri saziva parla-

menta, mogu se izbrojiti na prstima
jedne ruke. ~injenica da su u
najvi{em dijelu tog osmogodi{njeg
perioda va`ili dosta retrogradni
Zakoni o policiji i dr`avnoj bezbjed-
nosti, kao i stari skup{tinski Po-
slovnik, samo u manjoj mjeri mo`e
opravdati neaktivnost ~lanova tih
odbora, posebno u svijetlu podatka
da su u dva od tri saziva tim
skup{tinskim tijelima predsjedavali
predstavnici opozicije. 

Me|utim, posljednji Odbor je
veoma aktivan za {to je u velikoj
mjeri zaslu`an `enevski Centar za
demokratsku kontrolu bezbjednosnih
slu`bi (DCAF) koji realizuje i finan-
sira program obuke ~lanova Odbora
za bezbjednost i odbranu. DCAF je
anga`ovao i biv{eg visokog polici-
jskog funkcionera SSllaavvii{{uu  [[}}eekkii}}aa kao
savjetnika koji edukuje poslanike u
ovoj, za njih prili~no novoj sferi.

Parlamentarni nadzor bezbjed-
nosnih i obavje{tajnih struktura je
novija pojava, ~ak i u stabilnim de-
mokratijama. Polovinom sedam-
desetih godina pro{log vijeka, ot-
kriven je niz zloupotreba u tajnim
slu`bama, a to je doprinijelo uvo-
|enju parlamentarne kontrole, prvo
u SAD-u, a zatim Australiji i Kanadi
1979. godine, odnosno 1984. go-
dine. Krenuv{i iz "novijeg" dijela an-
glosaksonskog svijeta, talas reforme
zahvatio je Veliku Britaniju 1989.
godine, Dansku 1988. godine, Aus-

PAR LAMENTARN I   NADZOR   NAD   S LU@BAMA   B EZB J EDNOST I   -   CRNOGORSKA   PRAK SA   I
E VROPSKA   I S KUSTVA

KKlljjuu~~  jjee  kkoonnttrroollaa  bbuudd`̀eettaa
ppoolliicciijjee  ii  ttaajjnnee  sslluu`̀bbee

Pi{e:  Vladan  @ugi}

Jedno od vje~itih pitanja kada je rije~ o parlamentarnoj kontroli nad bezb-
jednosnom strukturama je kako sprije~iti da u javnost "procure" informacije

sa sjednica.
Ovdje su mogu}e zloupotrebe i od strane tajnih policija koje bi u javnost

mogle "gurati" odre|ene informacije, okrivljuju}i za to ~lanove odbora, a da bi
naknadno tom skup{tinskom tijelu dale dosta restriktivne podatke.

Taj problem su neke dr`ave rije{ile tako {to su u okviru samog odbora
formirali manje pododbore, tako da informacijama raspola`e nekoliko puta
manji broj ljudi, kao {to je slu~aj u SAD-u.

Me|utim, stru~njak upu}en u tu oblast tvrdi da to nije rje{enje primjereno
za Crnu Goru jer njen odbor broji samo 13 ~lanova.

"Tako|e, Crna Gora je mala dr`ava u kojoj su sve strukture me|usobno
povezane, to nije veliki sistem, a selekcija podataka na pododbore bi smanji-
la parlamentarni nadzor nad ovim slu`bama", smatra sagovornik EIC-a.

KKAAKKOO    DDOOSSKKOO^̂IITTII     NNOOVVIINNAARRIIMMAA

EEkkssppeerrttii  ssmmaattrraajjuu  ddaa  bbii  CCrrnnaa
GGoorraa,,  uu  cciilljjuu  jjaa~~aannjjaa  ppaarrllaammeenn-
ttaarrnnee  kkoonnttrroollee,,  ttrreebbaallaa  ddaa  ddoo-
nneessee  ppoosseebbaann  ZZaakkoonn  oo  nnaaddzzoorruu
sslluu`̀bbii  bbeezzbbjjeeddnnoossttii  jjeerr  OOddbboorr  zzaa
ooddbbrraannuu  ii  bbeezzbbjjeeddnnoosstt  rraaddii  nnaa
oossnnoovvuu  ZZaakkoonnaa  oo  AANNBB,,  ppoolliicciijjii  ii
sskkuupp{{ttiinnsskkoogg  PPoosslloovvnniikkaa



triju 1991. godine, Rumuniju 1993.
godine, Gr~ku 1994. godine, Italiju
1997. godine, i to je nai{lo na
podr{ku Evropskog Savjeta i Parla-
mentarne Skup{tine Savjeta Evrope. 

Stru~njak koji je upu}en u ovu
oblast i koji je `elio da ostane anon-
iman, kazao je bi Crna Gora, u cilju
ja~anja parlamentarne kontrole, tre-
bala da usvoji poseban Zakon o
nadzoru slu`bi bezbjednosti jer
Odbor za odbranu i bezbjednost
radi na osnovu Zakona o Agenciji za
nacionalnu bezbijednost (ANB), poli-
ciji i skup{tinskog Poslovnika.

On je objasnio da ve}ina dr`ava
EU ima taj zakon/e ili su posebnim
pravilnikom o radu veoma precizno
definisane nadle`nosti skup{tinskog
odbora zadu`enog za bezbjednosne
slu`be.

Sa druge stane, crnogorski Za-
koni o ANB i policiji samo u neko-
liko ~lanova defini{u obavezu kont-
role tih slu`bi od strane za-
konodavne vlasti, {to omogu}ava
{iroko tuma~enje odnosa zbog ~ega
je mogu}e prikriti eventualnu zlo-
upotrebu tih slu`bi. 

Zakon o kontroli i nadzoru
bezbjednosnim struktura, tvrdi na{
sagovornik, va`an je i zbog toga {to
bi trebao da defini{e obavezu svih
gra|ana da se odazovu pozivu odb-
ora na saslu{anje, dok su prema
postoje}im zakonima samo dr`avni
slu`benici du`ni da to urade.

Prema njegovim rije~ima, klju~
za uspje{nu kontrolu bezbjednosnih

struktura je uvo|enje mehanizma
kontrole izvr{enja bud`eta.

"U redovnim uslovima, kakvi su
u Crnoj Gori, imamo planiranje
bud`eta na osnovu tro{kova za
odr`avanje tehnike, voznog parka,
operativnih istra`ivanja...Ako se kon-

trolom bud`eta prona|e da je
potro{eno vi{e novca od bud`etom
predvi|enog, to zna~i da je novac
poreskih obveznika tro{en nenam-
jenski. U suprotnom, ako otkrijete
da su slu`be sprovodile akcije koje
nijesu planirane bud`etom, a da ih
nijesu prijavile i pri tome nijesu pro-
bile bud`et, onda zna~i da postoje
crni fondovi, {to je jo{ gore", objas-
nio je ovaj stru~njak. 

Crnogorski skup{tinski odbor,
dodao je on, mo`e da zatra`i
izvje{taj o izvr{enju bud`eta
Agencije, ali samo na osnovu Zakona
o ANB, {to opet ukazuje na potrebu
dono{enja posebnog zakona o nad-
zoru tih struktura.

Kao mjera koja dodatno mo`e
da oja~a parlamentarnu kontrolu nad
bezbjednosnim strukturama, sagov-
ornik EIC-a je naveo edukaciju
~lanova Odbora za bezbjednost.

^lanovi ovog Odbora su od
po~etka godine posjetili Brisel,
Ministarstvo odbrane Crne Gore,
ANB, planiran je obilazak George
Marshall centra u Garmisch-Parten-
kirchenu, a vjerovatno im predstoji
studijska posjeta DCAF-u u @enevi,
te upoznavanje sa radom odbora u
parlamentima [vajcarske i Britanije. 

Predsjednik Odbora za bezbjed-
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Dragan Kujovi} je prije dva mjeseca najavio da }e podnijeti ostavku zbog
nedostataka uslova za rad Odbora, ali Administrativni odbor jo{ nije

raspravljao o ostavci koju im je uputio.
On je i sada naglasio da Odbor nema uslove za rad, te da se na tome

mora raditi u cilju unaprije|enja parlamentarne kontrole nad bezbjednosnim i
odbrambenim strukturama.

"Ovaj Odbor nije kao ostali. Treba obezbijediti posebnu prostoriju za rad
u koju mobilni telefoni ne}e mo}i biti une{eni, kancelariju koja }e imati pose-
ban mobilijar za ~uvanje za{ti}enih podataka, zapisnika sa sjednica... To je
samo dio onoga {to je neophodno za funkcionisanje Odbora", navodi Kujovi}.

RRRRAAAADDDDEEEE    BBBBEEEEZZZZ    KKKKAAAANNNNCCCCEEEELLLLAAAARRRRIIII JJJJEEEE

Dragan  Kujovi}

fo
to

  V
IJE

ST
I

PPaarrllaammeennttaarrnnii  nnaaddzzoorr  bbeezzbbjjeedd-
nnoossnniihh  ii  oobbaavvjjee{{ttaajjnniihh  ssttrruukkttuurraa
jjee  nnoovviijjaa  ppoojjaavvaa,,  ~~aakk  ii  uu  ssttaabbiill-
nniimm  ddeemmookkrraattiijjaammaa..  PPoolloovviinnoomm
sseeddaammddeesseettiihh  ggooddiinnaa  pprroo{{lloogg
vviijjeekkaa,,  oottkkrriivveenn  jjee  nniizz  zzlloouuppoottrree-
bbaa  uu  ttaajjnniimm  sslluu`̀bbaammaa,,  aa  ttoo  jjee
ddoopprriinniijjeelloo  uuvvoo||eennjjuu  ppaarrllaammeenn-
ttaarrnnee  kkoonnttrroollee,,  pprrvvoo  uu  SSAADD-uu,,  aa
zzaattiimm  uu  AAuussttrraalliijjii  ii  KKaannaaddii  11997799..
ggooddiinnee,,  ooddnnoossnnoo  11998844..  ggooddiinnee
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nost i odbranu DDrraaggaann  KKuujjoovvii}}
ocjenjuje da uspjeh i aktivnosti ovog
skup{tinskog tijela treba tra`iti u
~injenici da su usvojeni novi Zakoni
o policiji, Agenciji za nacionalnu
bezbjednost, kao i novi skup{tinski
Poslovnik. 

"To je svakako dalo po~etni
stimulans za rad Odbora. Tako|e,

utiska sam da u parlamentu postoji
razumijevanje da od kontrole ovih
slu`bi zavisi dalja demokratizacija
crnogorskog dru{tva. Nai{li smo i na
neo~ekivano dobro razumijevanje
prvih ljudi u policiji, Agenciji,
odbrani, ka`em neo~ekivano dobro
jer po prirodi stvari ove slu`be se
protive kontroli", navodi Kujovi}.

On ka`e da "treba razmi{ljati" o
usvajanju posebnih zakona o kontroli
i nadzoru policije, agencije, vojnih
slu`bi, kao {to je to slu~aj u ~e{koj,
te da je to primjerenije nego usvoji-
ti samo jedan zakon o nadzoru ovih
slu`bi, {to je praksa u nekim drugim
dr`avama EU.

Prema njegovim rije~ima, upra-
vo se tim zakonima mora uvesti
kontrola izvr{enja bud`eta, kao
jedan od najva`nijih oblika kontrole
nad bezbjednosnim i odbrambenim
strukturama.

"Sada kada u parlamentu dobi-
jemo Zakone o odbrani i vojsci,
onda }emo mo}i da uvrstimo
odredbe o kontroli finansijskih
izdataka. Tako|e, dobijanjem ova
dva zakona mo}i }emo da radimo
na Poslovniku o radu Odbora za
bezbjednost i odbranu koji do sada
nijesmo imali upravo zbog toga {to
nijesmo ni imali ove Zakone", rekao
je Kujovi}.

On je napomenuo da je rad
ovog Odbora u nekim dr`avama EU
regulisan skup{tinskim Poslovnikom,
ali je ocijenio da je bolje da ovaj
Odbor ima sopstveni Poslovnik u
radu.

On je izrazio uvjerenje da }e
uloga parlamentarnog odbora u
budu}nosti samo ja~ati. 

Sa  zasijedanja  odbora  za  bezbjednost  Skup{tine  RCG

fo
to
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Mandati parlamentarnih odbora koji tretiraju pitanja bezbjednosnih struktu-
ra u nekim ~lanicama EU veoma su ograni~eni, ~ak u francuskim zakon-

odavnim domovima uop{te nema tijela koji se bavi ovim pitanjem, uprkos
tome {to Brisel insistira na ja~anju parlamentarne kontrole tih slu`bi. 

Tako u Ujedinjenom Kraljevstvu devet ~lanova odbora iz oba doma par-
lamenta bira premijer u dogovoru sa liderom opozicije. U nadle`nosti ovog
odbora su finansije, upravljanje i na~in djelovanja MI5, MI6, ali ne i vojnih
obavje{tajnih slu`bi. Odbor u Britaniji ne provjerava zakonitost pojedinih
aktivnosti obavje{tajnih slubi, niti ima ovla{}enja da pod prijetnjom kaznom
pozove na svjedo~enje.

Sa druge strane, Panel za parlamentarnu kontrolu njema~kog Bundestaga
ima veoma sna`an mandat. Ovaj Odbor pokre}e i razmatra zakonske propise,
prati aktivnosti i efikasnost svih obavje{tajnih agencija, istra`uje `albe gra|ana,
posjeduje nadle`nost poziva na svjedo~enje, pravo na terenske posjete,
odobrava planove za bud`et...

Devet ~lanova Odbora u Poljskoj imenuje parlament, pri ~emu kandidati
prethodno prolaze bezbjednosnu provjeru. Skup{tinsko tijelo u Poljskoj nadzire
zakonitost, na~in djelovanja, upravljanje i me|unarodnu saradnju slu`bi, prov-
jerava nacrt bud`eta za slu`e i njihovo sprovo|enje, ali nema ovla{}enja da
poziva na saslu{anje pod  prijetnjom kaznom.

Interesantno je da je u Norve{kom parlamentu ~lanovi Odbora nijesu
poslanici, ve} stru~na lica. ~lanove odbora u Norve{koj imenuje parlament.
Njihov mandat je veoma {irok, osim {to ne mogu da nadziru bud`et.

IISSKKUUSSTTVVAA    UU    ZZEEMMLLJJAAMMAA    EEUU    
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Potpredsjednik Vlade Srbije Bo`idar  \eli}
stavio je na muke kolege iz Crne Gore

svojim prijedlogom da Srbija i Crna Gora
budu inicijatori formiranja "zapadnobalkanske
grupe" - inicijative ~iji je cilj, kako tvrde u
Beogradu, ~isto tehni~ka saradnja radi br`eg
napredovanja prema Evropskoj uniji. 

Me|utim, u Podgorici su reagovali dosta
suzdr`ano isti~u}i da bi zemlje regiona mogle
sara|ivati i na osnovu uobi~ajenih memoran-
duma o saradnji i da bilo kakva ~vr{}a for-
malizacija odnosa nije potrebna. {to se krije
iza svega? Kako u neformalnim razgovorima u
Vladi Crne Gore tvrde, Beograd poku{ava da
se nametne kao lider zemalja regiona za-
padnog Balkana {to Zagreb, koji je ubjedljivo
najdalje odmakao na putu prema Uniji, nika-
da ne}e prihvatiti. Podgorica se nalazi
izme|u, a ako se prikloni Beogradu, ima}e
mo`da probleme sa kom{ijama Hrvatima. To
zna~i da bi Crna Gora mogla biti uskra}ena
za dragocjeno hrvatsko iskustvo pridru`ivanja
EU. A najve}i problem je {to je \eli} najavio
da bi zemlje Balkana mogle imati i zajedni~ke
pregovara~ke pozicije prema Briselu u oblas-
tima od zajedni~kog interesa. Kako tvrde
upu}eni, to bi lako moglo da poslu`i zagov-
ornicima paket aran`mana da nema ulaska u
EU pojedina~no, bez obzira na dostignu}a
pojedinih zemalja, dok sve ostale zemlje u
regionu ne budu spremne. Prema tvrdnjama
nekih crnogorskih zvani~nika, to su osnovne
bojazni Podgorice zbog kojih ona vrlo
oprezno pristupa ideji Beograda.

U su{tini, \eli}eva inicijativa za uzor
ima "...Vi{egradsku grupu, koju su 1991.
godine formirale ^e{ko - Slova~ka, Ma|arska
i Poljska, kako bi bliskom saradnjom i razm-
jenom iskustava br`e napredovale ka ~lanstvu
u Evropskoj uniji. 

Potpredsjednici Vlada za evropske inte-
gracije Gordana  \urovi} i Bo`idar \eli} su 9.
jula po~eli konsultacije o toj ideji koja na prvi
pogled nudi podjelu posla na putu ka EU, a
koji bi mogao uklju~iti i ostale zemlje regiona
- Hrvatsku, BiH, Makedoniju i Albaniju.
Namjera je da slo`en posao uskla|ivanja
nacionalnih zakonodavstava sa skoro 100.000
stranica propisa EU (acquis communautaire)
dr`ave regiona sprovedu tako {to bi svaka bila
zadu`ena za odre|ena poglavlja kojih ukup-
no ima 35. Onda bi, recimo, Crna Gora sve
{to je uradila prilikom uskla|ivanja svojih
propisa sa poglavljem koje se ti~e prava
intelektualne svojine proslijedila Srbiji i ostal-
im zemljama regiona, a ona bi dobila dio (na

primjer o za{titi okoline).
Prije svega, planirano je zajedni~ko

prevo|enje Acquisa, opet podjelom posla po
oblastima {to bi, u slu~aju da za`ivi ideja, i te
kako smanjilo tro{kove dr`ava potencijalnih
kandidata za ~lanstvo i ubrzalo njihov put
prema EU.

Za sada ostaje dilema koliko }e ta ideja
biti primamljiva za Hrvatsku koja je u odno-
su na sve zemlje regiona u prili~noj prednos-
ti. Dok Hrvatska pregovara o ~lanstvu sa EU,
Makedonija ima status zemlje kandidata,
Albanija je potpisnica Sporazuma o stabi-
lizaciji i pridru`ivanju (SSP), Crna Gora je
parafirala taj Sporazum i u oktobru }e ga
potpisati, dok Srbija i BiH tek treba da zavr{e
pregovore o SSP-u koji je prva va`nija ste-
penica na putu ka eventualnom ~lanstvu u
Uniji. 

Plan Srbije je da se na sastanku u sep-
tembru, za koji je planirano da se odr`i u
Crnoj Gori, poku{aju napraviti konture
"zapadnobalkanske grupe", {to je za sada

samo radni naziv. Potpredsjednica Vlade Crne
Gore Gordana \urovi} i u prvoj reakciji bila
je veoma odsje~na:

"To je tek ideja koja treba da se razradi
i konkretizuje. Mi nijesmo razgovarali ni o
kakvoj 'zapadnobalkanskoj grupi', niti je Crna
Gora na to pristala. Na{ pristup je da bi ono
{to mo`emo zajedni~ki uraditi mogli
ozvani~iti uobi~ajenim memorandumom o
saradnji, kojem bi pristupile ili ne ostale
zemlje regiona. Postoje zajedni~ki interesi, ali
isto tako svaka dr`ava ima svoj Sporazum sa
EU i svoje interese koji ne}e biti ugro`eni.
Treba da izu~imo iskustvo zemalja Vi{e-
gradske grupe", istakla je gospo|a \urovi}. 

[efica srpske kancelarije za evropske
integracije Tanja  Mi{~evi} tvrdi da je u pitan-
ju ~isto tehni~ka saradnja.

"Tu politika nema nikakve veze, to je
zaista tehni~ki posao koji mi moramo uraditi
svi pojedina~no, pa za{to ga onda ne bismo
zajedni~ki radili", rekla je Tanja Mi{~evi}. 

Iz Beograda nije bilo reakcija na najavu
Podgorice da nije ba{ sklona ulasku u "zapad-
nobalkansku grupu", ali su zato odmah
reagovali crnogorski poznavaoci procesa
evropske integracije:

"Crnoj Gori je mnogo korisnije da
samostalno nastupa prema EU po{to }e lak{e
do}i u obzir da postane ~lanica EU pojedi-
na~no nego kao dio nekog {ireg paketa", oci-
jenio je ju~e Bojan  [arki}, doskora{nji
crnogorski diplomata koji se bavio evropskim
integracijama i prvi ~ovjek konsultantske i
lobisti~ke ku}e sa sjedi{tem u Briselu "Europa
matters".

N.  RUDOVI]

Izme|u  svojih  interesa  i  Zagreba  i  Beograda

Z A [ T O   U   V L A D I   R E P U B L I K E   C R N E   G O R E   N E   G L E D A J U   B L A G O N A K L O N O   N A   I D E J U
V L A D E   S R B I J E   O   F O R M I R A N J U   " Z A P A D N O B A L K A N S K E   G R U P E "

\urovi}eva  i  \eli}  nakon  sastanka  9.  jula
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NNaajjvvee}}ii  pprroobblleemm  jjee  {{ttoo  jjee  \\eellii}}
nnaajjaavviioo  ddaa  bbii  zzeemmlljjee  BBaallkkaannaa  mmooggllee
iimmaattii  ii  zzaajjeeddnnii~~kkee  pprreeggoovvaarraa~~kkee
ppoozziicciijjee  pprreemmaa  BBrriisseelluu  uu  oobbllaassttiimmaa
oodd  zzaajjeeddnnii~~kkoogg  iinntteerreessaa..  KKaakkoo  ttvvrrddee
uuppuu}}eennii,,  ttoo  bbii  llaakkoo  mmoogglloo  ddaa
ppoosslluu`̀ii  zzaaggoovvoorrnniicciimmaa  ppaakkeett  aarraann-
`̀mmaannaa  ddaa  nneemmaa  uullaasskkaa  uu  EEUU  ppoojjee-
ddiinnaa~~nnoo,,  bbeezz  oobbzziirraa  nnaa  ddoossttiiggnnuu}}aa
ppoojjeeddiinniihh  zzeemmaalljjaa,,  ddookk  ssvvee  oossttaallee
zzeemmlljjee  uu  rreeggiioonnuu  nnee  bbuudduu  sspprreemmnnee
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Pozitivan imid` Crne Gore koji je
po~eo da se stvara u Briselu nakon

obnove crnogorske dr`avnosti, u~vr{}uje
se. Sve {to smo do sada demonstrirali na
planu dinamiziranja na{eg evropskog
puta nailazi na podr{ku i pozitive ocjene
- izjavila je ambasadorka Slavica  Mila~i},
{efica Stalne misije Crne Gore pri
Evropskoj uniji. 

Ona je u razgovoru za EIC Bilten
rekla da se na Crnu Goru sve vi{e gleda
kao na mladu dr`avu koja ima jasne
evropske aspiracije i odlu~nost da ih
ostvari. 

"Sve ~e{}i su  komentari o Crnoj
Gori kao uspje{noj pri~i. Registruju se
pozitivni rezultati na makroekonomskom
planu i ekonomskom razvoju, kao i na
svim drugim poljima".  

zz  Na  kojim  poljima  se  od  Crne
Gore  najvi{e  o~ekuje,  a  {to  je  to  {to
nam  se  zamjera?

Nema posebnih preporuka Brisela
koje bi bile specifi~ne samo za Crnu
Goru. Kao i u slu~aju drugih dr`ava,
potencira se va`nost daljeg napretka,
posebno u onim oblastima koje su
klju~ne za cjelokupni razvoj i  evropsku
integraciju. To su, prije svega,  ja~anje
vladavine prava, odnosno izgradnja
pouzdanog, nezavisnog i funkcionalnog
institucionalnog i pravnog sistema koji je
sposoban da se efikasno bori protiv
korupcije i organizovanog kriminala. 

U tom smislu, pozitivno se gleda i
na aktivnosti koje preduzimamo u okviru
Nacionalne komisije za pra}enje prim-
jene Akcionog plana za sprovo|enje
programa borbe protiv korupcije i orga-
nizovanog kriminala. Generalno posma-
trano, Crna Gora nije na "politi~koj
agendi" EU.

zz  [to  to  zna~i?  
To je dobro jer se time potvr|uje

da izme|u Crne Gore i EU nema
otvorenih politi~kih pitanja, te da smo

u{li u fazu kada je pa`nja usmjerena na
su{tinska pitanja demokratskog i
ekonomskog razvoja. Na tom planu, u
Briselu se u ovom momentu poseban
zna~aj pridaje {to skorijem usvajanju
Ustava, koji bi (po mogu}nosti) bio
usvojen {irokim konsenzusom, ali u
skladu sa evropskih standardima i prak-
som.  

zz  Kakva  je  Va{a  procjena  dinamike
daljeg  pridru`ivanja  Crne  Gore  EU?  

Vi{e puta sam isticala da Crna Gora
ima sve preduslove da bude me|u
dr`avama koja su najefikasnije pre{le
evropski put. Kojom dinamikom }emo
napredovati i u kojem vremenskom ok-
viru }emo ispuniti kriterijume za ~lanst-
vo, u najve}oj mjeri zavisi}e od odlu-
~nosti da striktno sprovedemo sve do
sada definisane obaveze, te jasno pro-
jektujemo dalje korake. U tom smislu,
veoma je va`no {to }emo kroz sveobuh-
vatan Nacionalni program za evropsku
integraciju detaljno razraditi kompletnu
internu agendu. Ona }e obuhvatiti ne
samo usvajanje i primjenu acquis-a, ve}
i druge obaveze koje proisti~u iz Evro-
pskog partnerstva, politi~kih, ekono-
mskih, pravnih i institucionalnih kriteri-
juma pristupanja. Ovaj dokumenat }e
biti  mehanizam koordinacije svih refor-
mi, ali i kontrole ostvarenog progresa. 

Na taj na~in pokazujemo da su
na{e ambiciozne evropske aspiracije
utemeljene na jasnom razumijevanju
svih zahtjeva slo`enog procesa integraci-
je, a da smo odlu~ni da ih ostvarimo
kroz konkretan i adekvatan paket mjera.

Posebno je va`no to {to smo (jo{
od novembra pro{le godine) po~eli sa
usvajanjem akcionih planova u oblasti-
ma koje su klju~ne za efikasnu prim-
jenu Sporazuma o stabilizaciji i pri-
dru`ivanju (SSP). A mi ih ve} sprovodi-
mo. To se odnosi i na formiranje novih
struktura za koordinaciju procesa evro-

pskih integracija. 
zz  Kako  do  sada  ocjenjujete  rad

Misije  Crne  Gore  pri  EU?  
Taj rad ocjenjujem veoma uspje-

{nim. Od samog po~etka, a to je sredi-
na novembra pro{le godine, Misija je
operativna. Moram pomenuti da je tre-
balo obezbje|ivati tehni~ke pretpostavke
za rad Misije, baviti se uobi~ajenim
diplomatskim procedurama i istovre-
meno se anga`ovati na realizaciji velikog
broja zna~ajnih aktivnosti koje su se
odvijale na ministarskom nivou u Bri-
selu. Isto tako, zna~ajno anga`ovanje je
bilo potrebno oko daljih koraka koje je
trebalo preuzeti u vezi sa pojedinim pi-
tanjima nakon okon~anja tehni~kih pre-
govora o Sporazumu o stabilizaciji i
pridru`ivanju (SSP) sa Evropskom komi-
sijom, te oko po~etka pregovora o Spo-
razumima o viznim olak{icama i read-
misiji… 

zz  [to  su  Va{i  uspjesi,  a  {to  ste  pro-
pustili  da  uradite?

Moram izdvojiti aktivnosti koje se
odnose na SSP. Nakon {to su pro{le
godine su{tinski okon~ani pregovori o
Sporazumu sa Evropskom komisijom,
uslijedila je tzv. politi~ka faza njegovog
razmatranja u okviru Savjeta EU - dakle,
od strane dr`ava ~lanica. Tek kada je u
ovoj formi usagla{en i odobren cjeloku-
pan paket, Sporazum je parafiran 15.

U  Briselu  nam  daju
pozi t ivne  oc jene

A M B A S A D O R K A   S L A V I C A   M I L A ^ I ] ,   [ E F I C A   S T A L N E   M I S I J E   C R N E   G O R E   P R I
E V R O P S K O J   U N I J I

Slavica  Mila~i}



marta 2007. Sve vrijeme je bilo upita,
zahtjeva za dodatnim informacijama,
konsultacija i obja{njenja, i to je vrlo
~esto trebalo obezbijediti veoma brzo. 

Zatim, nakon parafiranja, uslijedile
su konsultacije oko tehni~kog uskla-
|ivanja Sporazuma, a sve u cilju posti-
zanja pune jasno}e u svim segmentima,
posebno u trgovinskom i carinskom
dijelu, kao i oko Privremenog sporazu-
ma (uklju~uju}i formiranje i mandat
Privremenog odbora i strukturu pododb-
ora). Sve je to bilo neophodno uraditi
da bi Komisija krajem juna okon~ala
proceduru konsultacija i da bi Savjetu
uputila prijedloge odluka o  potpisivan-
ju i zaklju~ivanju  SSP  i  Privremenog
sporazuma.

Imaju}i sve navedeno u uvidu,
nadam da nije pretenciozno ako ocijen-
im da nije bilo propusta, barem ne
zna~ajnijeg karaktera. No, naravno da to
ostavljam i drugima da procijene. 

zz  Da  li  imate  definitivnu  potvrdu
da  }e  u  oktobru  biti  potpisan  SSP  ili  je
mogu}e  novo  odlaganje?  

Imamo potvrdu da }e se Sporazum
o stabilizaciji i pridru`ivanju i Privremeni
sporazum potpisati na zasijedanju MIP-
ova EU, odnosno Savjeta za op{te
poslove i me|unarodne odnose 15.
oktobra 2007. u Luksemburgu. To je ve}

predvi|eno i u kalendaru {estomjese-
~nog predsjedavanja Portugalije EU. 

Sada se ve} u{lo u fazu pravno -
jezi~ke redakture Sporazuma u Savjetu
(koja traje oko dva mjeseca) i trebalo bi
da se okon~a do kraja avgusta. Cilj je da
se postigne puna pravna preciznost
Sporazuma u prevodu na sva 23
slu`bena jezika EU, uklju~uju}i i
crnogorsku verziju. Ovo je neosporno
jedna od klju~nih aktivnosti Misije koju
uspje{no obavljamo. Svakako ovo je i
rezultat dobre sinhronizacije i saradnje
sa predstavnicima resora koji u zemlji
koordinira ovaj proces. 

zz  A  kada  }e  stupiti  na  snagu
Privremeni  sporazum?

Prvog januara 2008. godine {to je
dogovoreno i sa EK. Ve} planiramo od-
r`avanje prvog sastanka Privremenog od-
bora za pra}enje primjene ovog Spora-
zuma tako|e u januaru naredne godine.

zz  Ranije  je  bilo  najava  da  bi  i  Spo-
razum  o  viznim  olak{icama  mogao
stupiti  na  snagu  od  sljede}e  godine.  Je  li
to  definitivno  potvr|eno?

Od lansiranja pregovora, opredjel-
jenje je bilo da Sporazumi o viznim
olak{icama i readmisiji stupe na snagu
od sljede}e godine. U svim dosada{njim
kontaktima nam je potvr|eno da }e se
odr`ati ova dinamika.  

Kada govorimo o posebno uspje-
{nom i  kvalitetno odra|enom poslu od
zna~aja za evropsku integraciju Crne
Gore, tu su svakako i pregovori o ovim
Sporazumima koji su okon~ani njihovim
parafiranjem 11. aprila. Tome su pret-
hodile dvije tehni~ke i tri zvani~ne
runde pregovora ovdje u Briselu. Te
pregovore su vodili predstavnici Mini-
starstva unutra{njih poslova i inostranih
poslova,  uz aktivno u~e{}e Misije u pri-
premama i pregovorima. Svako je odra-
dio svoj dio posla u potpunoj koordi-
naciji i timskom radu, {to se potvr|uje
kao veoma va`no. 

U ovom kontekstu, cijenim zna-
~ajnim anga`ovanje Misije na otvaranju
Zajedni~kog aplikacionog centra, kako bi
gra|ani Crne Gore mogli da u pot-
punosti iskoriste prednosti budu}ih viz-
nih olak{ica. 

Ovdje bih izdvojila i uspje{no od-
r`avanje prvog politi~kog dijaloga Crne
Gore i EU Trojke, kao i Foruma Zapadni
Balkan - EU. Svakako, izdvajam i ne-
davno potpisivanje Sporazuma o otva-
ranju, privilegijama i imunitetu Dele-
gacije Evropske komisije u Podgorici.

zz  Po  Vama,  {to  treba  da  bude  pri-
oritet  Misije  u  narednom  periodu,  prije
svega  do  kraja  2007.  godine?

U najkra}em, to su sve aktivnosti
koje se ti~u SSP-a i Privremenog  spo-
razuma. I to ne samo u fazi do njihovog
potpisivanja, ve} i nakon toga. Pored
ostalog, to se odnosi na odr`avanje
prvog sastanka Privremenog odbora za
pra}enje primjene i sprovo|enja Pri-
vremenog Sporazuma. U ovom kontek-
stu, pomenula bih i Odluku (koju bi
Savjet EU trebalo da usvoji u novembru)
~ijim bi se usvajanjem omogu}ilo u~e{}e
Crne Gore u programima Zajednice.
Ovo govorim iz razloga {to je Okvirni
sporazum o u~e{}u u programima
Zajednice koji je zaklju~en sa biv{om
dr`avnom zajednicom, naslijedila Srbija,
i {to Protokol 8 na{eg SSP-a (Op{ti prin-
cipi za u~e{}e Crne Gore u programima
Zajednice) nije sastavni dio Privremenog
sporazuma. To zna~i da  je bilo potreb-
no obezbijediti novu pravnu osnovu.  

Svakako, tu su i aktivnosti u vezi sa
Sporazumima o readmisiji i viznim olak-
{icama, uklju~uju}i i otvaranje Zajed-
ni~kog aplikacionog centra u Podgorici.  

N.  RUDOVI]
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zz  Po  Vama,  da  li  su  realne  najave  iz  Vlade  RCG    da  bi  Crna  Gora  ve}
2008.  godine  mogla  aplicirati  za  ~lanstvo  kako  bi  dobila  status  kandidata?

To je ambiciozan ali realan  plan i to bi bio jo{ jedan, posebno zna~ajan
vid demonstracije politi~ke odlu~nosti da dinamiziramo na{ evropski put. Svo
dosada{nje iskustvo pokazuje da je proaktivan pristup u svim aspektima od
su{tinskog zna~aja za dinamiku procesa pristupanja EU.

zz  Kakva  je  procedura  za  dobijanje  statusa  zemlje  kandidata?
U najkra}em - nakon podno{enja zahtjeva za ~lanstvo u EU, najprije je

potrebno da se na politi~kom nivou EU jednoglasno donese odluka,  odnosno
da  Savjet EU (nakon konsultacija sa Komisijom i nakon {to dobije saglasnost
Evropskog parlamenta) odobri mandat Komisiji da pripremi mi{ljenje na zahtjev
dr`ave. Tek nakon toga slijedi faza u kojoj Komisija priprema upitnik (koji sadr`i
na hiljade pitanja) i dostavlja ga dr`avi koja aplicira. Po{to dobije detaljne
odgovore i analizira ih,  priprema se mi{ljenje. Pozitivno mi{ljenje Komisije na
zahtjev dr`ave za ~lanstvo u EU, tzv. Avis,  su{tinski zna~i dobijanje statusa kan-
didata, a trebalo bi da vodi odluci o utvr|ivanju datuma za otpo~injanje pre-
govora za pristupanje konkretne dr`ave EU. U me|uvremenu, potrebno je da
se Privremeni sporazum, odnosno Sporazum o stabilizaciji i pridru`ivanju, u
potpunosti primjenjuje. Tako|e, potrebno je i da Sporazum ratifikuju  crnogors-
ki i parlamenti svih dr`ava ~lanica EU, kao i da ga odobri Evropski parlament.  

AAPPLLIICCIIRRAANNJJEE    ZZAA    ^̂LLAANNSSTTVVOO    22000088..    GG..
JJEE    AAMMBBIICCIIOOZZAANN,,    AALLII    RREEAALLAANN    PPLLAANN
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Tamo u Milo~eru, novi vlasnik
protivzakonito tra`i 25 eura da

bi se ~ovjek malo br~kao. Novi
vlasnik je poznati "Aman resort",
mnogo poznatiji od ovda{njeg
Ministarstva turizma. Kada oni skla-
paju ugovor, bojim se da su u
pravnoj ofanzivi. Tako makar ispada
kada vam na ulazu ka`u da se
gazda kupa ili, kao jednom profe-
soru univerziteta, da je na relaks
do{ao glavom predsjednik DPS -a. 

Nikad nijesam bio na Svetom
Stefanu, ali umijem lijepo da
pripovijedam o njemu. Nekoliko
stranaca je dovoljno da raspredem
kako se tamo kupala SSooffiiaa  LLoorreenn i
SSyyllvveesstteerr  SSttaalllloonnee. Ali, ~ovjek prosto
od obaveza nema kad da ode da
upozna te na{e bisere sa razgledni-
ca. Je li mogu}e da tih stotinjak hi-

ljada Crnogoraca kojima je do
kupanja, nijesu na bilo koji na~in
privilegovani da bez paso{a ulaze na
sopstvene pla`e? Da se makar u
prvoj godini nezavisnosti integri{emo
sa sopstvenim komadom Jadrana, da
se na dostojan na~in oprostimo,
prije nego sve ljekovito blato i
koralne kadice prepustimo obavez-

noj klijenteli elitnog turizma.  
I sada vi{e nema jo{ ne{to da

se o tome ka`e. Te pla`e, bez kojih
bi po{ten ~ovjek mogao ~itavog
`ivota, ipak su luksuz, incident,
sveta zemlja nacionalnog turizma.
Ipak, one su i katastarski komad,
vlasni{tvo dr`ave, jedne osjetljive
maloljetnice kakva nam je Crna
Gora i onda sam ba{ osjetljiv kada
kakav kapitalista do|e i tra`i ti pare.
Molim, po zakonu je pedeset odsto
pla`e moje. Prezirem le`aljke i sun-
cobrane, volim da kotrljam pipun i
koknem lubenicu iz {toja na pla`i,
volim da gledam kako nam je lijepa
zemlja. Ne}u divlju ljepotu preko
ruskih TV oglasiva~a, ho}u da
provedem dan bez papirologije.
Zna~i, spreman sam da kao izraz
dobre volje ~ak i ulaz platim u
gvozdenim apoenima. Ali, kako
neko iz obezbje|enja tra`i 25 eura
u mom evropskom Milo~eru, to mi
se nikako ne svi|a. Ula`em kviska i
`alim se ministru turizma PPrreeddrraagguu
NNeenneezzii}}uu! On je jedan lijep ~ovjek,
govori jezike, a na pitanja novinara
koliko posto je vi{e turista do{lo u
odnosu na pro{lu godinu, odgovara
i SMS-om. Toliko mi je simpati~an.
Neki dvadesetak odsto emotivnih
kapaciteta spreman sam da pok-
lonim slatkom Nenezi}u, samo ako
mi odgovori za{to ne mo`e da se ja

kupam. Ho}u i ja da se rashladim. 
Upalio sam ju~e Joga kasetu na

kojoj veliki u~itelj poziva konzu-
menta da se opusti i razmi{lja o
svom tijelu. Zamisli da ti je zima,
zamisli da ti je vru}ina i tako dalje...
Kada to slu{ate na plus ~etrdeset
bez adekvatnog ure|aja za klimati-
zaciju u Podgorici, onda je vrlo
te{ko. Zamislite da ste u Evropskoj
uniji. Zamislite da vam je zima...

Bijelom ~ovjeku je mnogo jed-
nostavnije i}i na pla`u. Mnogo je
jednostavnije do}i do pomo}nika
ministra nego do samog Nenezi}a  i
~uti da su dnevnopolitikanti svi oni
koji su navrli na zabranjeni pijesak
pomenutih pla`a. Jo{ }ete iz
resornog Ministarstva ~uti: "[to se
niko nije bunio dok je Budvanska
rivijera napla}ivala ulaz? Nego sada
kada do|e tako poznat investitor,
lokalna kompanija Pa{trovi}a iz MZ
Sveti Stefan frustrira njegova sveta
popodna i br~kanje sa predsjed-
nikom DPS-a". To neodoljivo pod-
sje}a na rije~i rektorice kada ka`e
da ako se studenti prije nijesu bunili
protiv profesora LLuukkii}}aa, oni nemaju

Pi{e:  Brano  Mandi}

CCuunnaammii  bbeezzaakkoonnjjaa  ppooddiiggaaoo  jjee
pprreevveelliikkii  ttaallaass  kkoojjii  pprriijjeettii  ddaa
ppoottooppii  ii  ppllaanniinnsskkee  vvrrhhoovvee  ii  ddiimm-
nnjjaakkee  tteerrmmooeelleekkttrraannaa......    

NNee}}uu  ddiivvlljjuu  lljjeeppoottuu  pprreekkoo  rruusskkiihh
TTVV  ooggllaassiivvaa~~aa,,  hhoo}}uu  ddaa  pprroovvee-
ddeemm  ddaann  bbeezz  ppaappiirroollooggiijjee..  ZZnnaa-
~~ii,,  sspprreemmaann  ssaamm  ddaa  kkaaoo  iizzrraazz
ddoobbrree  vvoolljjee  ~~aakk  ii  uullaazz  ppllaattiimm  uu
ggvvoozzddeenniimm  aappooeenniimmaa..  AAllii,,  aakkoo
nneekkoo  iizz  oobbeezzbbjjee||eennjjaa  ttrraa`̀ii  2255
eeuurraa  uu  mmoomm  eevvrrooppsskkoomm  MMiilloo-
~~eerruu,,  ttoo  mmii  ssee  nniikkaakkoo  nnee  ssvvii||aa

Desant
na  pla`u
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pravo da di`u d`evu ni sada. U
prevodu - treba mirno trpjeti tem-
perament Boba Tigra na fakultetu i
imati u vidu da nije mudar potez
mjeriti snagu sa jednim bokserom,
odnosno  pravnu dr`avu interesom
jedne singapurske firme u Milo~eru.

Kolosalna zamjena teza po
kojoj je odli~an alibi {to je zakon
kr{en i ranije - jeste dozvola da se
sa tom svetom praksom nastavi.
Napla}ivalo se dakle kupanje u
Milo~eru i u zeman Budvanske riv-
ijere na{e(g) svete, pa za{to sada da
kvarimo Nenezi}ev uspjeh, aman!

Vlada RCG misli na op{tu
korist, velike obrte od budu}ih
sezona. Aman resorts je d`in u tur-
izmu. Sasvim je normalno da tu ne-
ma mjesta za lokalnu patriotsku
demagogiju, nemojte da ka`ete da
ste toliko drski da biste se zbilja
kupali na fenserskim pla`ama dok
je u Podgorici ~etrdeset podeoka
klju~alog asfalta, a ministar policije
ne vidi razlog za vanredno stanje. 

Vanredno iznervirani su i ljudi
iz morskog dobra jer niko ne
po{tuje njihov ugovor. Morsko
dobro odgovara za pojas zemlje uz
obalu dokle mo`e da dobaci  talas.
Cunami bezakonja podigao je pre-
veliki talas koji prijeti da potopi i
planinske vrhove i dimnjake ter-
moelektrana...  

Zato nemam vi{e vremena da
~ekam evropske integracije. Do-
sadno je {to }e sada opet i Srbija i
Hrvatska i Crna Gora (svi zajedno!)
prevoditi neki dokument, pa da ga
onda zajedni~kim snagama tu-
ma~imo, pa da malo stanemo dok
se i Kosovo ne zamom~i i tako
pro|e `ivljenje, a pla`e nam zvrlje
prazne. Umjesto da okupimo jedno
dvadeset probranih, odemo u
Milo~er i kampujemo tamo dvade-
set dana. Da nam niko "a" ne smije
re}i. Veliki sam patriota, glasao sam
za ovu zemlju. Volim da ka`em - ja
sam bio za nezavisnu od po~etka. A
prije po~etka sam naginjao ka
tome. Poslije toga, prou~io sam

Pravilnik o kori{}enju pla`a, pot-
pisao ga sam Nenezi}. [to je za
evropske integracije taj acquis com-
munautaire, to je za mene u julu
Pravilnik o kori{}enju pla`a. I nema
prihvatanja evropskog zakonodavst-
va dok se ne po~ne po{tovati
ovda{nje. To vam je kao sa u~enjem
stranih jezika - savladajmo sop-
stvenu gramatiku, ako `elimo da
u~imo tu|e jezike. Vidjeli smo
Jaggera kako nije bio lijen da nau~i.

Na pla`i Jaz, kada su je
preuzeli Rolling Stones-i, nije bilo

propusta. Dobro obezbje|enje i o-
biljan menad`ment - tajni recept za
funkcionisanje jedne dr`ave,
kupali{ta ili rok benda, svejedno.

Nije se te{ko kupati u znoju za
taj sveti cilj, gledati domovinu na
video razglednicama CNN-a, bez
{anse da se u`ivo uvjerimo u njene
blagodeti. Sve to nije te{ko izdr`ati

samo ako je propisano i pravno se
mo`e tuma~iti bilo kako drugo do
prevarom. Do tada, svi koji se bune
bi}e uba~eni elementi, antituristi~ke
kamikaze, mudraci iz pli}aka koji
ne razumiju dubinsku korist od
investicija i koliko je podvodnih
mina Vladin brod eskivirao da bi
nam omogu}io ovo malo novca za
Sveti Stefan. Iskreno, mene DPS
obja{njenja o vi{im ciljevima ne
interesuju. Znam kada me vrate sa
ulaza da sam nepo`eljan i ne
posumnjam u kvalitet svog
dezodoransa niti u roditeljsko
vaspitanje - posumnjam u vas,
kreativci. Pitam se kud se |este.
Makar na periferiji da se progovori,
ako ne u main stream medijima.
Da vidim kako palaca ispla`en jezik
a da to nijesu Stonsi, kao ni estrad-
no ljevi~arenje. Prosto, nu`na je
borba za svako zrno pijeska koje
nam pripada. Svako evropsko zrno
pijeska. Isplaziti jezi~inu vi{im cilje-
vima na{e privatizacije i spoljnopo-
liti~kim prioritetima i osvojiti obalu.
Svi u Milo~er! Blickrig!

AAuuttoorr  jjee  nnoovviinnaarr  ddnneevvnnoogg  lliissttaa
""VViijjeessttii""

NNaa  ppllaa`̀ii  JJaazz,,  kkaaddaa  ssuu  jjee  pprreeuuzzeellii
RRoolllliinngg  SSttoonneess-ii,,  nniijjee  bbiilloo    pprroo-
ppuussttaa..  DDoobbrroo  oobbeezzbbjjee||eennjjee  ii  oozz-
bbiilljjaann  mmeennaadd`̀mmeenntt  -  ttaajjnnii  rreecceepptt
zzaa  ffuunnkkcciioonniissaannjjee  jjeeddnnee  ddrr`̀aavvee,,
kkuuppaallii{{ttaa  iillii  rrookk  bbeennddaa,,  ssvveejjeeddnnoo

Kraljeva  pla`a
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Da se crnogorska javnost ipak
okre}e temama "od ~ega se `ivi",

i da je bar za trenutak prevazi{la
opsjednutost politi~kim temama,
pokazala je javna rasprava o Nacrtu
Prostornog plana Republike Crne Gore
koja je zavr{ena 28. juna, a koja je
bacila u drugi plan raspravu o nacrtu
Ustava. Ovakav strate{ki dokument
mnogi stru~njaci do`ivljavaju kao drugi
ustav i njime bi se trebale rije{iti
mnoge dileme koje se odnose na
budu}i razvoj Crne Gore i `ivot samih
gra|ana, a  njime bi trebao odrediti
put kojim se valja kretati u strate{kom
planiranju i razvoju Crne Gore. Stoga i
ne ~udi toliko interesovanje.

Na nekoliko javnih rasprava u
crnogorskim op{tinama aktivisti NVO
Expeditio su pitali predlaga~e Nacrta
Prostornog plana, da li su i u kojoj
mjeri konsultovali Zelenu knjigu EU
prilikom izrade ovog strate{kog doku-
menta, te da li su konsultovali pre-
poruke i direktive EU iz oblasti pros-
tornog planiranja, uklju~uju}i i doku-
ment Evropske perspektive odr`ivog
razvoja. O kojim dokumentima je
rije~? 

Evropska perspektiva odr`ivog
razvoja je dokument koji predstavlja
rezultat intenzivnih razgovora o pros-
tornom razvoju EU izme|u samih
dr`ava ~lanica i dr`ava ~lanica i
Evropske komisije sa ciljem da se stvori

politi~ki okvir za bolju saradnju sek-
torskih politika Zajednice, a sa
zna~ajnim prostornim uticajem izme|u
dr`ava ~lanica, njihovih regija i grado-
va. Sve je po~elo sastankom ministara
za prostorno planiranje na Krfu, u vri-
jeme predsjedavanja Belgije EU, kada
su dogovoreni okviri i po~etne opcije
politike zajedni~kog prostornog razvo-
ja. Zatim su na ministarskom sastanku
u Lajpcigu usvojeni Osnovni principi
(koncepti) prostornog razvoja naselja,
da bi se tokom kasnijeg francuskog,
{panskog i italijanskog predsjedavanja
EU razradili svi va`ni scenariji i analize
odgovaraju}eg prostornog razvoja EU.
Va`no je jo{ ista}i da je prvi zvani~ni
nacrt dokumenta Evropske perspektive
odr`ivog razvoja usvojen jo{ u
Nordviku, juna 1997. godine od strane
tada 15 dr`ava ~lanica. Ovim doku-
mentom su dr`ave ~lanice potvrdile
svoju odlu~nost da, slijede}i evropsku
integraciju, o~uvaju raznolikost i
postignu regionalno uravnote`eniji i
odr`ivi razvoj EU. To posebno zna~i

usagla{avanje socijalnih i ekonomskih
zahtjeva prostornog razvoja neke
oblasti sa njenim ekolo{kim i kulturn-
im funkcijama, doprinose}i tako
odr`ivom i {to uravnote`enijem teri-
torijalnom razvoju. ~uvaju}i regionalnu
raznolikost, EU }e na takav na~in,
pored ekonomske i politi~ke unije,
postepeno prerastati i u ekolo{ku i
socijalnu uniju. Prema definiciji
sadr`anoj u Brantlendskom izvje{taju
Ujedinjenih nacija (United Nations
Brundtland Report), odr`ivi razvoj ne
podrazumijeva samo ekolo{ki zdrav
ekonomski razvoj koji ~uva postoje}e

N A C R T   P R O S T O R N O G   P L A N A   C R N E   G O R E   J E   ( N E ) U S A G L A [ E N   S A   Z E L E N O M
K N J I G O M   E U   I   D I R E K T I V A M A   E U   U   O B L A S T I   P R O S T O R N O G   P L A N I R A N J A

EEkkoonnoommsskkii  zzaahhttjjeevvii  mmoorraajjuu  bbiittii
uu  sskkllaadduu  ssaa  ooddrr`̀iivviimm  rraazzvvoojjeemm

Savjet ministara EU odgovornih za prostorno planiranje, tokom sastanka u
Postdamu za vrijeme prethodnog predsjedavanja Njema~ke, zaklju~io je da

zavr{etak politi~ke rasprave o Evropskoj perspektivi odr`ivog razvoja predstavl-
ja va`an korak naprijed ka evropskoj integraciji.

Tako|e, zaklju~eno je i da su usvajanjem Evropske perspektive odr`ivog
razvoja dr`ave ~lanice i Komisija postigle dogovor o zajedni~kim ciljevima i
konceptima budu}eg razvoja teritorije Evropske unije.

"Cilj politika prostornog razvoja je da doprinesu uravnote`enom i odr`ivom
razvoju teritorije EU. Po mi{ljenju ministra, va`no je da se tri osnovna cilja
evropske politike ostvare jednako u svim regijama EU. Ti osnovni ciljevi su:
- ekonomska i socijalna kohezija;
- o~uvanje i upravljanje prirodnim resursima i kulturnim nasle|em;
- uravnote`enija konkurentnost evropske teritorije

Evropska perspektiva odr`ivog razvoja je pogodan politi~ki okvir za sek-
torske politike Zajednice i dr`ava ~lanica sa prostornim uticajima, kao i za
regionalne i lokalne vlasti ~iji je cilj postizanje uravnote`enog i odr`ivog razvo-
ja evropske teritorije", pi{e u zaklju~cima.

EEUU    PPRRIIPPRREEMMAA    SSVVOOJJ    PPRROOSSTTOORRNNII    PPLLAANN

DDookkuummeennttoomm  ""EEvvrrooppsskkee  ppeerr-
ssppeekkttiivvee  ooddrr`̀iivvoogg  rraazzvvoojjaa""  uussvvoo-
jjeenniimm  uu  NNoorrddvviikkuu  jjuunnaa  11999977..
ggooddiinnee,,  ttaaddaa{{nnjjiihh  1155  ddrr`̀aavvaa
~~llaanniiccaa  EEUU  ppoottvvrrddiillee  ssuu  ooddlluu~~-
nnoosstt  ddaa,,  sslliijjeeddee}}ii  eevvrrooppsskkuu  iinnttee-
ggrraacciijjuu,,  oo~~uuvvaajjuu  rraazznnoolliikkoosstt  ii
ppoossttiiggnnuu  rreeggiioonnaallnnoo  uurraavvnnoottee-
`̀eenniijjii  ii  ooddrr`̀iivvii  rraazzvvoojj  EEUU

Pi{e:  Emil  Krije{torac
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resurse za budu}e generacije, ve}
obuhvata i uravnote`en prostorni
razvoj.

Jo{ 1994. godine, ministri odgov-
orni za prostorno planiranje usvojili su
tri politi~ke smjernice prostornog
razvoja EU: 
- razvoj uravnote`enog i

policentri~nog urbanog sistema i
novog odnosa urbana-ruralna sredi-
na; 

- obezbje|enje jednakog pristupa
infrastrukturi i znanju; 

- odr`ivi razvoj, racionalno upravljanje
i za{tita prirodnog i kulturnog
naslje|a. 

Dakle, mo`emo zaklju~iti da
Evropska perspektiva odr`ivog razvoja
sadr`i viziju budu}e teritorije EU.
Svojim ciljevima i smjernicama ona
pru`a donosiocima odluka u dr`avnom
i privatnom sektoru op{ti izvor pre-
poruka za akcije koje imaju prostorni
uticaj. Izvan toga ona predstavlja poz-
itivan signal za {iroko u~e{}e gra|ana u
politi~koj raspravi o odlukama na
evropskom nivou i njihovom uticaju na
gradove i regije EU.  

Tako|e, bave}i se pitanjima
potro{nje energije, EU je na osnovu
Lisabonske agende definisala svoje pri-
oritete u ovoj oblasti i izlo`ila ih u
Zelenoj knjizi iz 2000. godine: "Ka
evropskoj strategiji za sigurnost snabdi-
jevanja energijom". Razlog za niz
aktivnosti koje je po pitanjima
potro{nje energije preduzela EU, le`i u
alarmantnim podacima koji se odnose
na sigurnost snabdijevanja energijom,
jer sude}i po teku}im trendovima, EU
}e do 2030. godine uvoziti ~ak 90%

potrebne nafte i 80% gasa. Upravo
zbog toga je na ministarskom sastanku
u okviru me|unarodne agencije za
energiju International Energy Agency -
(IEA), odr`anom 2. maja 2005. godine,
istaknuto da je "...energetska efikasnost
jedna od klju~nih metoda za rje{avan-
je ovog izazova", a tome je upravo
posve}ena pomenuta Zelena knjiga.
"Inicijativa za ostvarivanje energetske
efikasnosti nije va`na samo za energet-
sku politiku. Ona predstavlja zna~ajan
doprinos smanjenju na{e energetske
zavisnosti od tre}ih zemalja" - klju~ni
je rezime Zelene knjige. Za pripremu
Zelene knjige, osnovana je grupa na
visokom nivou koja je sa~injena od
predstavnika dr`ava ~lanica. Ona se
sastala u aprilu 2005. godine i tada je
je konstatovano "...da se napredak
mo`e posti}i samo ako EU zauzme
proaktivan pristup, i ako se usvoje
konkretni ciljevi". Nema sumnje da bi
bilo dobro da i strate{ki razvojni pro-
jekti Crne Gore korespondiraju sa tim
ciljevima, a jedna od stvari gdje se te
politike defini{u je svakako Prostorni
plan Crne Gore.

Tako|e, prilikom utvr|ivanja pri-
jedloga Prostornog plana Crne Gore,
veoma je va`no biti saglasan sa
pomenutim, ali i sa brojnim dokumen-

tima EU koja tretiraju prostorno plani-
ranje, perspektive odr`ivog razvoja i
evropske preporuke i konvencije u
oblasti kulturnog nasle|a. Ovo ka`emo
imaju}i u vidu da su nam i integracije
strate{ki interes i krajnji cilj. Ina~e, u
EU se ovim pitanjima bavi Odbor za
prostorni razvoj (Committee Spatial
Development) kojim predsjedava
odgovaraju}e predsjedavaju}e tijelo, a
~ine ga delegati iz dr`ava ~lanica (koji
su ~lanovi vlada odgovorni za pros-
torno planiranje i razvoj) i Komisija EU
koja ima ulogu sekretarijata.

Svakako da se pored toga poseb-
no moraju tretirati i brojne primjedbe
civilnog sektora i gra|ana, jer po
rije~ima {efa kancelarije UNDP-a za
Crnu Goru Garreta  Tankosi}-KKelly-ija,
kona~na verzija Prostornog plana mora
biti i "refleksija volje naroda",
nagla{avaju}i da se "...sa dono{enjem
kona~ne verzije ne treba `uriti". On pri
tome navodi primjer Irske gdje je
rasprava trajala godinu dana, a
utvr|ivanje finalnog dokumenta jo{
toliko. Naime, sama javna rasprava je
pokazala da je i mnogim gra|anima
jasno da se na ovako malom prostoru
ne mogu istovremeno razvijati turisti~ka
i ekolo{ka dr`ava, a da se odr`avaju ili
~ak pro{iruju kapaciteti prljave indus-
trije. Ako smo se pak odlu~ili za tur-
izam kao strate{ku granu razvoja, onda
se name}e dilema kojem vidu turizma
te`imo - elitnom ili masovnom. Jedno
sa drugim nije komplementarno.
Tako|e, te`i{te brojnih primjedbi se
odnose i na odluku da li nam treba i
koliko }emo graditi novih izvora elek-
tri~ne energije i kako to usaglasiti sa
vizijom odr`ivog razvoja i samom
za{titom `ivotne sredine. Te konflikte i
sami autori Prostornog plana priznaju,
ali pri tome ne nude rje{enje {to je bila
primjedba i brojnih me|unarodnih
eksperata. Zbog svega toga, po rije~ima
Peter  Nelson-a predstavnika britanske
konsultantske ku}e i autora Strate{ke
procjene uticaja plana na ̀ ivotnu sred-
inu, "~itav dokument treba filtrirati".

Autor  je  polaznik  IV  generacije
[kole  evropskih  integracija  i  visoki  fun-
kcioner  Narodne  stranke

JJaavvnnaa  rraasspprraavvaa  jjee  ppookkaazzaallaa  ddaa  jjee
ii  mmnnooggiimm  ggrraa||aanniimmaa  jjaassnnoo  ddaa  ssee
nnaa  oovvaakkoo  mmaalloomm  pprroossttoorruu  nnee
mmoogguu  iissttoovvrreemmeennoo  rraazzvviijjaattii  ttuurrii-
ssttii~~kkaa  ii  eekkoolloo{{kkaa  ddrr`̀aavvaa,,  aa  ddaa  ssee
ooddrr`̀aavvaajjuu  iill ii  ~~aakk  pprroo{{iirruujjuu
kkaappaacciitteettii  pprrlljjaavvee  iinndduussttrriijjee

Sa  jedne  od  rasprava  o  Prostornom  planu  
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Nakon {to su vode}e ~lanice Evropske
unije muku mu~ile sa tvrdoglavom

bra}om KKaacczzyynnsskkii ubje|uju}i ih mjeseci-
ma da prihvate kompromisna rje{enja u
vezi sa budu}om unutra{njom organizaci-
jom Unije, EU se suo~ava sa jo{ jednim
izazovom. Naizgled ne ba{ toliko va`nim,
ali i te kako osjetljivim jer }e od njegov-
og rje{avanja zavisiti egzistencija nekoliko
stotina hiljada ljudi. Uz to, njegov epilog
}e biti pokazatelj da li je EU krenula u
reformu svoje kontroverzne poljoprivre-
dne politike zna~ajnog subvencionisanja
doma}ih proizvo|a~a.  

Kako javlja EU Observer, EU planira
krupne promjene u problemati~nom vin-
skom sektoru kako bi ponovo pridobila
kupce i tr`i{ta izgubljene u trci sa vinima
"novog svijeta". Neki diplomatski krugovi,
me|utim, predvi|aju `estoku borbu
izme|u "evropskog juga i sjevera" oko
ovog kontroverznog pitanja.

Po~etkom jula je evropska komesar-
ka za poljoprivredu MMaarriiaannnn  FFiisscchheerr  BBooeell
predstavila paket reformi u kojima se
predvi|a neizvjesna budu}nost vinskog
sektora ukoliko se uskoro ne sprovedu
"dubinske" reforme.

"Zvona na uzbunu se ve} ~uju", ka`e
se u dokumentu Fischer Boel. Ukoliko
vinski sektor EU ne bude "...u potpunos-
ti reformisan u bliskoj budu}nosti, postoji
velika vjerovatno}a da }e ~itav sistem
zapasti u krizu od koje se ne}e mo}i
oporaviti", tvrdi isti izbor.

Iako je EU i dalje na prvom mjestu
u svijetu po proizvodnji, izvozu i potro{nji
vina, EU se sve vi{e suo~ava sa `estokom
konkurencijom iz "novog svijeta": SAD-
om, Argentinom, Kinom, Australijom,

Ju`noafri~kom republikom i ^ileom.
I potro{nja vina u EU opada, dok

koli~ine uvezenih vina rastu mnogo br`e
od izvoza.

Uz postoje}e trendove, o~ekuje se da
}e vi{ak proizvedenog dosti}i 15% godi{nje
proizvodnje do kraja ove decenije -ovo bi
zna~ilo ogroman teret za bud`et EU. Unija
ve} tro{i vi{e od pola milijarde eura
godi{nje kako bi se otarasila vi{ka vina za
koje je nemogu}e na}i tr`i{te. 

"Uzalud tro{imo ogromne koli~ine
novca...kako bi se oslobodili vi{ka vina,
umjesto da podi`emo konkurentnost i pro-
movi{emo na{a vina", tvrdi Fischer Boel.

U okviru predlo`enih reformi,
Evropska komisija se zala`e za smanjenje
obima vinske industrije u EU, uklanjanjem
oko 200 000 hektara vinograda. Svaka bi
dr`ava ~lanica morala da zaustavi
proizvodnju na bar 10% svoje teritorije
pod vinogradima, dok bi proizvo|a~ima
koji se odlu~e da svojevoljno napuste ovaj
sektor bile ponu|ene posebne premije. 

Brisel je najprije insistirao da se
ukloni do 400 000 hiljada hektara
vinograda, ali su se ubrzo pobunile ~lan-
ice u kojima je ta proizvodnja me|u
zna~ajnijim industrijama. Sva pomo} u
pogledu vi{ka proizvodnje }e biti ukinuta
uklju~uju}i i povlastice u procesu destilo-
vanja neprodatog vina u industrijski alko-
hol, pomo} u skladi{tenju, povratak pro-
centa od izvoza, a EU ne}e vi{e ni otku-
pljivati neprodato vino. 

"Odluka da pove}aju proizvodnju }e
zavisiti samo od sposobnosti proizvo|a~a
da prodaju svoje proizvode", tvrdi EK.

U me|uvremenu, u Briselu je
odlu~eno da se od 2014. godine ukinu
trenutne zabrane sa|enja i to iz razloga
da bi se konkurentnim proizvo|a~ima
vina omogu}ilo pro{irivanje proizvodnje. 

Jo{ jedna zna~ajna stavka reformskog
paketa EK je zabrana upotrebe {e}era za
oboga}ivanje vina, {to bi lako moglo po-
dijeliti ~lanice EU u dva tabora. Ju`nije
zemlje proizvo|a~i (koje u`ivaju sun~ano
vrijeme ve}im dijelom godine) podr`avaju
ovu inicijativu, dok se sjeverniji proizvo-
|a~i poput Luksemburga, Njema~ke, Aus-
trije i Slova~ke ve} bune protiv zabrane. 

Reforma }e biti stavljena na dnevni
red Savjeta ministara poljoprivrede EU na
jesen, a u Briselu se nadaju politi~kom
sporazumu do kraja 2007. godine kako bi
reforme mogle stupiti na snagu ve} u
avgustu idu}e godine. Diplomatski kru-
govi EU, me|utim, predvi|aju `estoku
borbu jer se situacija u vinskom sektoru
Evrope znatno razlikuje od jedne do
druge zemlje ~lanice, uglavnom kao
posljedica razli~itih klimatskih uslova i
stilova proizvodnje. 

O~ekuje se da }e ovaj sektor, koji
zapo{ljava gotovo dva i po miliona ljudi
morati da pro|e bolan period, a neki }e
proizvo|a~i u potpunosti izgubiti posao. 

Proizvodnja vina je me|u vode}im
sektorima poljoprivredne proizvodnje u
EU. Francuska, Italija i [panija su najve}i
evropski proizvo|a~i, pra}ene Njema~-
kom, Portugalijom, Ma|arskom, Gr~kom i
Austrijom. 

NN..RR..-VV..[[..

U   E V R O P S K O J   K O M I S I J I   P R I P R E M I L I   P R I J E D L O G   R E F O R M I   U   O B L A S T I
P R O I Z V O D N J E   P I ] A   B O G O V A

VVii{{aakk  vviinnaa  ooppiijjaa

UUzz  ppoossttoojjee}}ee  ttrreennddoovvee,,  oo~~eekkuujjee
ssee  ddaa  }}ee  vvii{{aakk  pprrooiizzvveeddeennoogg
ddoossttii}}ii  1155%%  ggooddii{{nnjjee  pprrooiizzvvooddnnjjee
ddoo  kkrraajjaa  oovvee  ddeecceenniijjee  -  oovvoo  bbii
zznnaa~~iilloo  ooggrroommaann  tteerreett  zzaa  bbuudd`̀eett
EEUU..  UUnniijjaa  vvee}}  ttrroo{{ii  vvii{{ee  oodd  ppoollaa
mmiilliijjaarrddee  eeuurraa  ggooddii{{nnjjee  kkaakkoo  bbii
ssee  oottaarraassiillaa  vvii{{kkaa  vviinnaa  zzaa  kkoojjee  jjee
nneemmoogguu}}ee  nnaa}}ii  ttrr`̀ii{{ttee

UU  ookkvviirruu  pprreeddlloo`̀eenniihh  rreeffoorrmmii,,
EEvvrrooppsskkaa  kkoommiissiijjaa  ssee  zzaallaa`̀ee  zzaa
ssmmaannjjeennjjee  oobbiimmaa  vviinnsskkee  iinndduuss-
ttrriijjee  uu  EEUU  uukkllaannjjaannjjeemm  ookkoo  220000
000000  hheekkttaarraa  vviinnooggrraaddaa..  SSvvaakkaa  bbii
ddrr`̀aavvaa  ~~llaanniiccaa  mmoorraallaa  ddaa  zzaauuss-
ttaavvii  pprrooiizzvvooddnnjjuu  nnaa  bbaarr  1100%%
ssvvoojjee  tteerriittoorriijjee  ppoodd  vviinnooggrraaddiimmaa,,
ddookk  bbii  pprrooiizzvvoo||aa~~iimmaa  kkoojjii  ssee
ooddlluu~~ee  ddaa  ssvvoojjeevvoolljjnnoo  nnaappuussttee
oovvaajj  sseekkttoorr  bbiillee  ppoonnuu||eennee  ppoo-
sseebbnnee  pprreemmiijjee
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Nemogu}e je biti dobar Evrop-
ljanin, a lo{ susjed - ocijenio je

predsjednik Skup{tine Srbije i
funkcioner Tadi}eve Demokratske
stranke Oliver  Duli}, koji je u julu
zapo~eo turneju po zemljama biv{e
SFR Jugoslavije.

Duli} je za EIC Bilten rekao da
saradnja izme|u parlamenata zemalja
regiona jugoisto~ne Evrope u pro{losti
nije bila ni izbliza tako intenzivna
koliko bi trebalo da bude. 

"Svjedoci smo ~injenice da u
posljednje vrijeme sve vi{e ljudi
uo~ava prednosti regionalnog povezi-
vanja i da polako sazrijeva ideja da je
nemogu}e biti dobar Evropljanin, a
lo{ susjed. Konkretno, moja glavna
poruka tokom turneje bi}e iniciranje
ja~e regionalne parlamentarne sarad-
nje, kako bi se, prije svega kroz
razmjenu iskustava, ubrzao put
zemalja jugoisto~ne Evrope ka evrop-
skim integracijama", kazao je Duli}.

On je rekao da se parlamenti
Srbije i Crne Gore susrije}u sa vrlo
sli~nim problemima i da je brzina
savladavanja svih prepreka na putu ka
Evropskoj uniji nemogu}a bez
efikasnog parlamenta. 

"Postoji ~itav niz zakona koje
treba usvojiti ili ih uskladiti sa evrop-
skim zakonodavstvom. Slo`i}emo se
da Skup{tine i Srbije i Crne Gore iz
raznoraznih razloga imaju problema
sa brzinom usvajanja takvih zakona.
Upravo zato je me|usobna razmjena
iskustava od neprocjenjivog zna~aja, a
posebno kada u to uklju~imo i parla-
mente zemalja regiona koje su oti{le
korak ili vi{e dalje od nas u pogledu
evropskih integracija", naglasio je
predsjednik Skup{tine Srbije.

On smatra da Srbija i Crna Gora,
na`alost, ne koriste sve oblike sarad-
nje koje su im na raspolaganju. 

"Ubije|en sam da je period

'mlakih' odnosa iza nas i da su
stvoreni uslovi da godinu dana nakon
razdru`ivanja krenemo u intenzivniju
susjedsku saradnju u svim oblastima",
kazao je Duli}. 

[ef srpskog parlamenta isti~e da
su gra|ani Srbije i Crne Gore  jednos-
tavno upu}eni jedni na druge i da
ljudi koji vode dvije dr`ave moraju to
da po{tuju i u~ine sve {to je u nji-
hovoj mo}i "...da im omogu}imo kva-
litetniji `ivot u kojem }e biti nebitan
podatak na kojoj strani granice `ive ". 

"Odnosi gra|ana na{ih dr`ava su
toliko bliski i specifi~ni da je ne-
mogu}e zamisliti da bi i odnosi iz-
me|u dr`ava trebalo da budu dru-

ga~iji", ocijenio je Duli}.
Odgovaraju}i na pitanje kako

gleda na evropsku perspektivu Srbije
i Crne Gore i ko ima bolje startne
pozicije, on je rekao da mu se ~ini
da je Crna Gora trenutno u ne{to
boljoj poziciji s obzirom da Srbija jo{
uvijek oko vrata ima teret koga se
nije rije{ila - zavr{etak saradnje sa
Ha{kim tribunalom. 

"Uz to, vrlo te{ko pitanje
odre|ivanja kona~nog statusa Kos-
meta dodatno optere}uje srpsko
dru{tvo. Uvjeren sam da je Srbija sa
novom Vladom dobila prijeko potre-
ban zamajac da rije{i sve probleme
koji su godinama gurani pod tepih.
Ne smijemo da zaboravimo da }emo
do Brisela putovati br`e ukoliko
budemo sara|ivali i razvili ne
takmi~arske nego partnerske odnose.
U tom smislu, saradnja izme|u par-
lamenata svih zemalja regiona treba-
lo bi da ima mnogo zna~ajniju ulogu
nego do sada", naglasio je Duli}.

On je dodao da se nada
budu}im odnosima Srbije i Crne
Gore na temelju interesa, prije svega
ekonomskih.

"Mnogi problemi stigli su iz sfere
politike", rekao je Duli} govore}i o
odnosima dvije zemlje iz vremena
dr`avne zajednice. 

Duli} je rekao da Sporazumu
CEFTA (kao regionalnoj ekonomskoj
inicijativi) treba dati parlamentarnu
dimenziju i time ga oja~ati.

"Mislim da bi trebalo da se ~e{}e
sastaju na{i poslanici i razgovaraju o
`ivotnim pitanjima. Ne postoji nijed-
na prepreka izme|u Srbije i Crne
Gore da ne razgovaraju odbori za
{kolstvo, zdravstvo, za ekonomske
odnose o temama koje su va`ne za
gra|ane", poru~io je on.

N.  RUDOVI]

P R E D S J E D N I K   S K U P [ T I N E   S R B I J E   I   F U N K C I O N E R   T A D I ] E V E   D E M O K R A T S K E
S T R A N K E   O L I V E R   D U L I ]

Ne  treba  da  se  takmi~imo  ve}  da  budemo  partneri

NNee  ssmmiijjeemmoo  ddaa  zzaabboorraavviimmoo  ddaa
}}eemmoo  ddoo  BBrriisseellaa  ppuuttoovvaattii  bbrr`̀ee
uukkoolliikkoo  bbuuddeemmoo  ssaarraa||iivvaallii  ii
rraazzvviillii  nnee  ttaakkmmii~~aarrsskkee  nneeggoo  ppaarrtt-
nneerrsskkee  ooddnnoossee..  UU  ttoomm  ssmmiisslluu,,
ssaarraaddnnjjaa  iizzmmee||uu  ppaarrllaammeennaattaa
ssvviihh  zzeemmaalljjaa  rreeggiioonnaa  ttrreebbaalloo  bbii
ddaa  iimmaa  mmnnooggoo  zznnaa~~aajjnniijjuu  uulloogguu
nneeggoo  ddoo  ssaaddaa

Oliver  Duli}
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ZZaa{{ttoo  `̀eelliimm  ddaa  bbuuddeemm
gg rr aa||aann ii nn   EEvv rrooppee??

Ne znam {ta prvo re}i kada na
ovo jedno pitanje "za{to"

imamo hiljadu odgovora "zato", a
nijedan odgovor nije manje vrijedan
od onog prethodnog. Tako jednos-
tavno, a u drugu ruku izuzetno
zahtjevno pitanje koje bih mo`da
preformulisao u Za{to moramo biti
gra|ani Evrope? Na ovako postav-
ljeno pitanje bih najkra}e odgovorio
- zato {to imamo obavezu (i prema
sebi i prema budu}im generacijama)
da se podignemo iz pepela i mraka
koji traje posljednjih 17 godina;
zato {to `elim da svi gra|ani Crne
Gore `ive `ivot dostojan ~ovjeka,
`ivot u kome }e se po{tovati ljuds-
ka i manjinska prava, `ivot bez vjer-
ske, rasne, polne ili bilo koje druge
diskriminacije; zato {to `elim da
dobijemo {ansu za bolji `ivot, za
novi po~etak, za bolju budu}nost;
zato {to `elim da budemo dio civi-
lizovanog i naprednog svijeta. Iz svih
tih razloga `elim da i ja i  svi
gra|ani Crne Gore budu dio
Evrope, a  da prije svega Evropa
bude dio svih nas!

Ni kriva ni du`na, moja gen-
eracija je dobila te`ak zadatak da
ispravi gre{ke generacija na{ih
roditelja. Nijesmo krivi ni za ratna
razaranja na prostoru biv{e

Jugoslavije, nijesmo bili kreatori
~uvene mirnodopske politike "rat za
mir", nijesmo bili ti koji su i{li u
"osvajanje" Dubrovnika, nijesmo bili
slijepi i poslu{ni pratioci pogubne
politike SSlloobbooddaannaa  MMiilloo{{eevvii}}aa koja
nas je odvela u sankcije i izolaciju,
nijesmo od Crne Gore napravili raj
za {verc i kriminal, nijesmo bili ti
koji smo deportovali izbjeglice iz
na{e zemlje i slali ih u smrt, nijes-
mo bili ti koji smo od na{e prelijepe
Crne Gore napravili jednu
siroma{nu i nedemokratsku zemlju
u samom srcu Evrope… Nijesmo
bili krivi, ali su nas najvi{e pogodile
posljedice pogre{nih odluka gen-
eracija ispred nas.  To vrijeme nam
niko ne}e vratiti, to djetinjstvo u
izolaciji, mraku… mraku koji jo{
traje! Nijesmo bili krivi, ali smo ipak
do`ivjeli da nas danas kreatori i
izvr{itelji ove pogubne politike u~e
"jevropejstvu"! Danas nas "oni" u~e
evropskim vrijednostima! E, pa
neka, hvala! Na{e se vrijednosti raz-
likuju od njihovih i mi imamo
obavezu da jednom za svagda
raskrstimo sa njihovim, a u Crnu
Goru uvedemo prave evropske vri-
jednosti, gra|anske vrijednosti
`ivota.  I ba{ zato imamo obavezu
prema budu}im generacijama -  da
oni nikad ne do`ive to {to smo mi.
Treba da `ive u Crnoj Gori slobod-
noj, demokratskoj, prosperitetnoj,
bogatoj i lijepoj, treba da se svako
jutro bude znaju}i da su gra|ani
Evrope i modernog svijeta. Gre{ke
nikad ne}emo zaboraviti, sje}anje
na njih }e nam biti opomena da se
nikada vi{e ne ponove! 

Danas su dr`avnom vrhu u
Crnoj Gori puna usta Evrope, usva-

jamo evropske zakone, evropski
standardi su tu, mi smo ve} gra|ani
Evrope, a gdje je istina u svemu
tome? Imam osje}aj da nam ka`u:
"Gra|ani Crne Gore, `ivite dobro i
standard vam je dobar, naravno, vi
to jo{ uvijek ne primje}ujete, ali
vremenom }ete shvatiti da smo mi
u pravu!" Ne znam da li da se smi-
jem, ili da pla~em!? Mo`da }e nam
i staviti do znanja da su nam doveli
The Rolling Stones-e, za ~iji koncert
jedino gra|ani Crne Gore nijesu
mogli sebi priu{titi kartu. Tome je
najbolju potvrdu dao jedan od
organizatora koji je mudro primijeto
da je prodaja karata u Crnoj Gori
izuzetno slaba, ali je dodao da ne
zna zbog ~ega je to tako!? Da li
mo`da neko zna ta~an odgovor?
Mo`da prosje~nog gra|anina Crne
Gore nije ni briga, mo`da je samo
va`no da su se "oni, na{i gospodari"
lijepo proveli i  izigrali… No, nama
mora da bude jasno da se tako ne
ide u Evropu, tako se Evropa ne
dovodi ovdje, valjda nam je toliko
jasno da mo`emo da im poru~imo:
"Gospodo, prvo standard za Stones-
e, u~inite da se osje}amo kao
gra|ani Amsterdama, Rima,
Barselone, pa da onda svi zajedno
sa Jaggerom mo`emo da zapjevamo
Satisfaction. Do tada, sve {to radite
je samo spektakl koji treba da zadi-
vi siroma{ne, a u kojem }ete samo
vi u`ivati."

Kako bi bilo da sebi postavimo
kontra pitanje od onog u naslovu -
`elim li biti gra|anin jedne male,
nedemokratske i siroma{ne dr`ave,
geografski u Evropi, a stvarno u
nekom dalekom, dalekom svijetu?
Da li je neko jo{ uvijek u zabludi da

Pi{e:  Milo{  Konatar
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se danas u Crnoj Gori ne kr{e ljud-
ska prava? Imamo bezbroj primjera
da je to tako. Da li i dalje neko
vjeruje da nema svih vrsta diskrimi-
nacije u Crnoj Gori? I ako neko
vjeruje, mislim je u manjini. Zar je
mogu}e u evropskoj Crnoj Gori
neka`njeno ubijati novinare, polica-
jce, politi~ke neistomi{ljenike? Da,
mogu}e je zato {to Crna Gora danas
nije ni evropska, ni slobodna, ni
demokratska. Zar je mogu}e da je
Crna Gora danas prepoznata kao
dr`ava u kojoj cvjetaju kriminal i
korupcija? Da, mogu}e je zato {to
jo{ nijesmo uspjeli Evropu u~initi
dijelom svih nas, a dok to ne uradi-
mo, te{ko da }emo se mo}i nazivati
njenim gra|anima.

Za{to `elim biti gra|anin
Evrope? Zato {to `elim {ansu za
sebe i svoj narod, ne `elim ni vi{e
ni manje nego {to imaju ostali
gra|ani Evrope, ostali narodi oku-
pljeni u evropskoj porodici. Nijesam
u zabludi da mislim da biti gra|anin
Evrope podrazumijeva ekonomsko
blagostanje, lagan `ivot, evropski
standard i sve {to uz to ide. Ne, ali
zato mislim da biti gra|anin Evrope
zna~i {ansu, da zna~i priliku da
izgradimo bolje sjutra. I mi moramo
biti spremni da tu {ansu iskoristimo,
ali je ne}emo iskoristiti sa ljudima
koji su nas posljednjih 17 godina
samo udaljavali od te {anse i samo
nam je uskra}ivali. A za{to i ne bi
kad za njih Evropa u Crnoj Gori i
Crna Gora u Evropi zna~i kraj! A
za{to i ne bi, kad su navikli da `ive
i rade u "mraku", u mi{joj rupi, sig-
urni i za{ti}eni od optu`nica za
{verc, deportacije i ubistva. A za{to
i ne bi, kad nijesu navikli da `ive i
rade u zemlji jakih institucija, zemlji
u kojoj vlada zakon i pravo. A za{to
i ne bi kad je jednom prilikom zam-
jenik ministra za evropske integraci-
je na pitanje da prokomentari{e
Izvje{taj Evropske komisije u kojem
se navodi da Crna Gora ima ozbil-
jan problem sa korupcijom i organi-

zovanim kriminalom, odgovorio
(parafraziram) da je to jedan tralja-
vo napisan i na brzinu sklepan
dokument! O ~emu vi{e da govo-
rimo? O kojim institucijama? Treba li
da vje~ito guramo prljave stvari pod
tepih, ili da ih rje{avamo i suo~imo
se sa njima? Iskreno mislim da ako
nas Evropa i evropske integracije ne
"natjeraju" da izgradimo institucije i
od Crne Gore napravimo dr`avu
reda i zakona, sami to ne}emo mo}i
uraditi. Previ{e su postali jaki "nefor-
malni centri mo}i"  da bi se sami
mogli boriti protiv njih. E, ba{ zato
ja `elim da dovedemo Evropu u
Crnu Goru da bi Crna Gora postala
dio Evrope! E, ba{ zato `elim biti
gra|anin Evrope. Ba{ zato {to biti
gra|anin Evrope predstavlja sve
suprotno od njih, od njihovog sis-
tema vrijednosti i zato {to biti
gra|anin Evrope zna~i priliku da
preko Evrope koja pru`a neizmjerne
mogu}nosti donesemo sre}u i
blagostanje svim gra|anima Crne
Gore. 

Za{to `elim biti gra|anin
Evrope? Zato {to ne `elim da `ivim
u ovakvoj Crnoj Gori, ovo nije Crna
Gora za koju smo se borili i za koju
se svim srcem i dalje borimo. Zato
}emo nastaviti da se borimo, zato
{to je cilj veliki, zna~ajan i istorijski.
Zato {to `elim da zajedno sa svim

gra|anima Crne Gore udahnem
evropski vazduh punim plu}ima! 

Mo`da }e biti ljudi koji }e
~itaju}i ovaj tekst re}i da sam
previ{e kriti~an, neoptimisti~an i da
mo`da ne `elim da primijetim i
pohvalim dobre stvari, a ja bih im
najiskrenije odgovorio: Ljudi, dajte
bar da se ne la`emo jednom u
`ivotu, da se pogledamo u o~i i ne
bje`imo od istine! Volio bih da ako
neko nije obavezno pro~ita OOrrwweellll-
ovu "`ivotinjsku farmu" (oni koji su
je pro~itali da se prisjete) i sve }e
im se samo kazati! ~itaju}i ovo
djelo siguran sam da }e svi shvatiti
gdje je sada Crna Gora, kakva je
danas Crna Gora, koliko smo
daleko od Evrope i koliko je dug,
te`ak i ozbiljan put pred nama.
Zaista sam najiskrenije ubije|en da
bez "evropskog sunca" nikad
ne}emo pobijediti "crnogorski
mrak". Mislim da je Crna Gora
kona~no zaslu`ila da je to sunce
ogrije i mislim da to svitanje nije
daleko i da ga svi zajedno mo`emo
u~initi jo{ bli`im. Biti gra|anin
Evrope zvu~i zaista dobro, pa zato
ne smijemo previ{e ~ekati!

AAuuttoorr  jjee  pprreeddssjjeeddnniikk  MMrree`̀ee
mmllaaddiihh  PPookkrreettaa  zzaa  pprroommjjeennee  ii
ppoollaazznniikk  VV  ggeenneerraacciijjee  [[kkoollee  eevvrroopp-
sskkiihh  iinntteeggrraacciijjaa
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UIzvje{taju o tro{kovima prevo-
|enja u institucijama EU koji

je 10. jula 2007. g. usvojio
Evropski parlament, poslanik EP
AAlleexxaannddeerr  SSttuubbbb, autor Izvje{taja,
pozvao je na ja~anje svijesti o
tro{kovima. On je stavio "pod lupu"
do sada uobi~ajenu praksu da se
svaki dokument u institucijama EU
prevodi na jezike poput finskog,
{vedskog ili malte{kog.

Prema tvrdnjama Evropske nar-
odne partije (hri{}ansko-demo-
kratska) i Evropskih demokrata, oko
26 miliona eura se godi{nje potro{i
na ugovorene, ali nikad upotrije-
bljene prevodila~ke usluge u insti-
tucijama EU.

Prevodila~ki tro{kovi EP, Evro-
pske komisije i Savjeta su u 2005.
godini dostigli 511 miliona eura. U
Izvje{taju se poziva na efikasnije
mjere kojima bi se procijenila korist
i tro{kovi, ustanovile stvarne
potrebe za prevo|enjem, upravljalo
prevodila~kom slu`bom, kontrolisao
kvalitet prevoda i osna`ila saradnja
me|u institucijama.

"Finski, {vedski ili malte{ki ne
mogu biti jedini radni jezici institu-
cija. Sa druge strane, ne mora sve
da bude prevedeno na sve slu`bene
jezike. U parlamentarnim odborima
je, na primjer, dovoljno da prevodi
budu na jezicima koje koriste
~lanovi tih odbora, a ostali prevodi
mogu biti obezbije|eni na zahtjev",
rekao je Stubb, prenose evropski
web portal Euractiv.

"Poreskim obveznicima duguje-
mo vi{e svijesti o tro{kovima prevo-
da", dodao je on, predlo`iv{i i da se

prevodi zapisnika sa plenarnih sjed-
nica EP zamijene internet portalom
na kome je ve} mogu}e pratiti video
zapise sjednica sa svim prevodima. 

"Upotreba interneta je obavez-
na u na{em vremenu i mo`e nam
pomo}i da ostvarimo znatne u{te-
de", kazao je Stubb.

On je naglasio u svom izvje{taju
i da je vi{ejezi~nost jedna od naj-

ve}ih prednosti EU. 
"Usluge prevo|enja (usmenog i

pismenog) u EU, zajedno iznose tek
oko 1% ukupnih tro{kova EU. To i
nije posebno visoka cijena za de-
mokratiju i efikasnu saradnju", rekao
je on.

I londonski "Guardian" objavio
je da se milioni funti novca
poreskih obveznika "bacaju" svake
godine na EU prevodioce koji se
pojavljuju na mnogobrojnim sas-
tancima da bi im tamo rekli da nji-
hove usluge nijesu potrebne. 

"Guardian" tvrdi da su najgori
poslanici EP, koji tra`e prisustvo
prevodioca na sastancima odbora
na koje potom ne dolaze. Pre-
vodilac u Evropskom parlamentu
ko{ta 1000 funti dnevno.

I "Guardian" citira Alexa Stubba,
finskog parlamentarca koji je
napisao Izvje{taj, i tvrdi: "Mnogo
novca je ba~eno u vjetar. Moj bi
Izvje{taj trebao da poslu`i kao znak
na uzbunu ~lanovima Parlamenta
koji tek naru~e prevodioca iz prin-
cipa, a zatim se i ne pojave. To je
manjina, ali bi i mi ostali mogli biti
pa`ljiviji". 

"Poku{ao sam da probudim svi-
jest o tro{kovima prevodilaca.
Obi~no o njima razmi{ljamo kao o
ljudima u kutiji koji nam jednos-
tavno ponove {to neko drugi ka`e.
Oni, me|utim, ko{taju 1 500 eura
dnevno u Evropskom parlamentu i
1000 eura u drugim institucijama
EU", naglasio je Stubb.

Stubb vjeruje da bi poslanici EP
morali prvi pokrenuti inicijativu za
smanjivanje tro{kova, jer i njihov

I Z   B R I S E L A   N A J A V L J U J U   P O K R E T A N J E   P R O C E D U R E   Z A   R A C I O N A L I Z A C I J U
T R O [ K O V A   P R E V O \ E N J A   D O K U M E N A T A   N A   Z V A N I ^ N E   J E Z I K E   U N I J E

ZZaa  pprreevvoo||eennjjee  EEUU  ggooddii{{nnjjee
ssee  ppoottrroo{{ii  551111  mmiilliioonnaa  eeuurraa

Alexander  Stubb

TTrroo{{kkoovvii  uussmmeennoogg  pprreevvoo||eennjjaa  ssuu
iippaakk  mmaallii  uu  ppoorree||eennjjuu  ssaa  sslluu`̀-
bboomm  ppiissmmeennoogg  pprreevvoo||eennjjaa  kkoojjaa
uuppoo{{lljjaavvaa  22  000000  lljjuuddii  ddaa  pprreevvee-
dduu  ddookkuummeennttee  EEUU  nnaa  ssvvee
sslluu`̀bbeennee  jjeezziikkee..  TToo  jjee  zzaakkoonnsskkii
pprrooppiissaannaa  oobbaavveezzaa,,  iiaakkoo  jjee  ppuunnoo
sspprroovvoo||eennjjee  uurreeddbbee  ssuussppeennddoo-
vvaannoo  uu  ppoosslljjeeddnnjjee  ddvviijjee  ggooddiinnee
jjeerr  EEUU  nniijjee  bbiillaa  uu  ssttaannjjuu  ddaa
pprroonnaa||ee  ddoovvoolljjnnoo  mmaallttee{{kkiihh  pprree-
vvooddiillaaccaa  oottkkaakkoo  ssee  ttoo  ssii}}uu{{nnoo
mmeeddiitteerraannsskkoo  oossttrrvvoo  pprriiddrruu`̀iilloo
EEUU  22000044..  ggooddiinnee
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mjese~ni boravak u Strasburu samo
pove}ava tro{kove prevodilaca.

"Sjednice u Strazburu zna~e i
putne tro{kove, smje{taj i dnevnice.
Tako|e bi se mogli i bolje organi-
zovati: svi ho}e da sastanci budu
odr`ani utorkom i srijedom - mnogi
bi se poslanici mogli i uzdr`ati od
zahtjeva za prevodiocima.

Ogromna prevodila~ka ma{i-
nerija glavnih institucija EU - EP,
EK, Savjeta EU, Ekonomskog i soci-
jalnog savjeta i Komiteta regiona -
guta oko 1% bud`eta EU svake
godine. U 2003. g, posljednjoj
godini za koju postoje podaci, ta je
brojka iznosila oko 109 miliona
funti", rekao je Stubb.

Tro{kovi su se umnogostru~ili
velikim talasom pro{irenja iz 2004.
godine, kada je broj dr`ava ~lanica
porastao sa 15 na 25, a broj
slu`benih jezika se gotovo udvo-
stru~io sa 11 na 20. Prevod cjelod-
nevne sjednice parlamenta, koji je
ko{tao 25 000 funti prije pro{irenja,
sada ko{ta 59 000 funti. Tri prevo-
dioca su potrebna u svakoj kabini,
{to zna~i da EP ne mo`e da
funkcioni{e ako nema bar 60 raspo-
lo`ivih prevodilaca svakog dana. 

Tro{kovi usmenog prevo|enja
su ipak mali u pore|enju sa
slu`bom pismenog prevo|enja koja
upo{ljava 2 000 ljudi da prevedu

dokumente EU na sve slu`bene
jezike. To je zakonski propisana
obaveza, iako je puno sprovo|enje
uredbe suspendovano u posljednje
dvije godine jer EU nije bila u stan-
ju da prona|e dovoljno malte{kih
prevodioca otkako se to si}u{no
mediteransko ostrvo pridru`ilo EU

2004. godine.
EU prevodila~ka slu`ba, koja

ko{ta oko 450 miliona funti
godi{nje, najve}a je na svijetu i
znatno ve}a od UN (koja koristi
samo 6 slu`benih jezika).

Stubb je bio prinu|en da ubla`i
neke od ranijih verzija Izvje{taja u
kojima je predlagao da neki jezici ne
moraju ni biti kori{}eni na svim sjed-
nicama ako prisutni poslanici govore
i druge jezike. Njegov je trenutni stav
da poslanici treba da imaju pravo da
se slu`e maternjim jezikom u svako
doba, ali da bi morali poku{ati da
budu malo efikasniji.

Stubb, koji te~no govori engles-
ki, ka`e: "Jezik je oru|e komu-
nikacije, ne identiteta. Za mnoge
na{e poslanike, me|utim, to je
pitanje identiteta i kulture i zato
moramo biti veoma pa`ljivi".

Euroskeptici su jedva do~ekali
Izvje{taj. JJeeffffrreeyy  TTiittffoorrdd, jedan od
~lanova britanske Partije nezavis-
nosti, ka`e: "Ovaj Izvje{taj pokazu-
je da }e Evropski parlament i ostale
institucije najvjerovatnije ostati
jedna skupa vavilonska kakofonija
jo{ mnogo, mnogo godina. Ogro-
mne koli~ine novca koje se bacaju
na prevo|enje su samo simbol
~injenice da je ~itav evropski pro-
jekat jedan nemogu} san".

NN..RR..-VV..[[..

PPookkuu{{aaoo  ssaamm  ddaa  pprroobbuuddiimm  ssvviijjeesstt
oo  ttrroo{{kkoovviimmaa  pprreevvooddiillaaccaa..  OObbii-
~~nnoo  oo  nnjjiimmaa  rraazzmmii{{lljjaammoo  kkaaoo  oo
lljjuuddiimmaa  uu  kkuuttiijjii  kkoojjii  nnaamm  jjeeddnnooss-
ttaavvnnoo  ppoonnoovvee  {{ttoo  nneekkoo  ddrruuggii
kkaa`̀ee..  OOnnii,,  mmee||uuttiimm,,  kkoo{{ttaajjuu  11
550000  eeuurraa  ddnneevvnnoo  uu  EEvvrrooppsskkoomm
ppaarrllaammeennttuu  ii  11000000  eeuurraa  uu  ddrruuggiimm
iinnssttiittuucciijjaammaa  EEUU"",,  kkaa`̀ee  ppoossllaanniikk
EEPP  AAlleexxaannddeerr  SSttuubbbb  

Evropska unija ima 27 zemalja ~lanica i 23 slu`bena jezika. Pri pristupanju
EU, svaka nova ~lanica prijavljuje koji bi jezik ili jezike `eljela da ima kao

zvani~ne jezike EU. 
Tako EU koristi jezike odabrane od strane nacionalnih vlada svojih

gra|ana, a ne jedinstven jezik ili nekoliko jezika koje bi sama odabrala, a koje
veliki broj njenih gra|ana mo`da ne bi razumio.

Zvani~na politika vi{ejezi~nosti kao odabranog sredstva javne uprave je
jedinstvena u svijetu. EU gleda na upotrebu svih jezika svojih gra|ana kao na
jedan od faktora svoje transparentnosti, legitimnosti i efikasnosti. 

Na nivou kulturnog razvoja i unaprje|enja kvaliteta `ivota, EU nastoji i da
promovi{e znanje i upotrebu svih zvani~nih jezika u svim dijelovima Unije. 

Na web sajtovima EU pi{e da je Unija uvidjela va`nost svoje posebne poli-
tike jezika na najvi{em nivou, i da je u tom smislu odredila posebnu funkciju
za Leonardu  Orbanu ~ija su zadu`enja da promovi{e vi{ejezi~nost u EU. 

UUNNII JJAA    SSAA    2233    SSLLUU@@BBEENNAA    JJEEZZIIKKAA
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Utrenutku kada se CChhrriissttiiaann
SScchhwwaarrzz-SScchhiilllliinngg povla~i sa

mjesta Visokog predstavnika me|u-
narodne zajednice i Specijalnog
predstavnika EU u Bosni i Herce-
govini, op{ta ocjena u ovoj podijel-
jenoj balkanskoj zemlji je da
Schwarz-Schilling nije uspio mnogo
{ta posti}i, a puno se ne o~ekuje ni
od njegovog nasljednika - g.
MMiirroossllaavvaa  LLaajj~~aakkaa.

Schwarz-Schilling odlazi nakon
samo godinu i po dana, {to je
najkra}i mandat ijednog dosada{njeg
stranog izaslanika na toj funkciji.

On se nadao da }e biti i
posljednji me|unarodni administra-
tor u Bosni, ali je nedostatak
politi~kog napretka ove zemlje u
pravcu evroatlantskih integracija
raspr{io njegove nade. 

Mnogi posmatra~i smatraju da
}e me|unarodno administrativno
prisustvo biti neophodno jo{ dugo
kako bi se sprije~io raspad zemlje.
Zato je pravo pitanje: da li }e novi
predstavnik biti u stanju da u~ini i
vi{e od toga i da krene naprijed sa
reformama u ispunjavanju uslova za
potencijalni prijem u Evropsku uniju
i NATO?

Politi~ka analiti~arka TTaannjjaa
TTooppii}} iz Banja Luke ka`e da ne
o~ekuje "ni{ta posebno" od 43-
godi{njeg Slovaka.

"^ini mi se da me|unarodnoj
zajednici ponestaje strpljenja sa
Bosnom i Hercegovinom i da zbog
toga {alje mla|u osobu kako bi
rije{ila taj problem", ka`e Topi}.

Ona ocjenjuje da je me|unaro-
dna zajednica zauzela protivrje~an
stav u vezi sa Bosnom. Sa jedne
strane, vjeruje se da je zemlji i dalje
potrebna "~vrsta ruka" u vidu

Kancelarije visokog predstavnika
(Office of the High Representative -
OHR), dok se sa druge strane tvrdi
da postojanje me|unarodnog pro-
tektorata znatno usporava napredak
ka evropskim integracijama. 

Sarajevljanin EEmmiirr  HHaabbuull se
sla`e. 

"Uz trenutnu konstalacije politi-
~kih odnosa, ne postoji mogu}nost
da bi Bosna i Hercegovina mogla
funkcionisati bez Visokog pred-
stavnika", kazao je on.

On ocjenjuje da je me|unaro-
dni administrator "...zamjena za na{e
labave centralne vlasti".

"Rad Savjeta ministara i Parla-
menta... bi bio blokiran da nije pris-
ustva me|unarodne zajednice", do-
dao je Habul.

"Nijesam presre}an zbog
~injenice da je prisustvo me|unaro-
dne zajednice ovdje neophodno, ali
to je zbog na{ih politi~ara koji se
radije utrkuju jedan protiv drugog, a
samo vodi daljem razdoru u BiH",
tvrdi ZZddrraavvkkoo  GGrreebboo, profesor
Pravnog fakulteta Univerziteta u
Sarajevu.

Prema njegovim rije~ima, pot-
puno je jasno da uz takve politi~ke
elite Bosni i Hercegovini i dalje
treba visoki predstavnik.

"Mo`da ih i ne volimo, ali su
nam potrebni", izjavio je Grebo za
Balkan Insight.

Njegov kolega, profesor MMiirrkkoo
PPeejjaannoovvii}}, vjeruje da BiH jo{ nije u
stanju da funkcioni{e bez OHR-a. 

"Ukidanje funkcije Visokog
predstavnika...u kontekstu politi~kih
nesuglasica me|u partijama koje
~ine ve}inu u Parlamentarnoj
skup{tini, zna~ilo bi podsticaj onim
silama koje se zala`u za dezinte-

graciju i etni~ku podjelu Bosne",
nedavno je napisao Pejanovi}. 

"Reforme ustava i policije, obje
klju~ne za budu}nost zemlje "ne
mogu se sprovesti bez u~e{}a i uti-
caja me|unarodne zajednice kroz
instituciju OHR-a", dodao je
Pejanovi}.

Iako se o~ekuje da }e Laj~ak
biti aktivniji od svog prethodnika,
malo je onih koji vjeruju da su na
pomolu radikalne promjene.

"Sve zavisi od me|unarodnih
snaga i onoga {to od njega budu
zahtijevale", rekao je Habul.

Habul ne o~ekuje ve}e prom-
jene, ali se nada novim naporima u
pravcu ve} zapo~etih reformi.

Nakon {to je do{ao na mjesto
Visokog predstavnika januara 2006.
godine, Schwarz-Schilling je izjavio
da je njegov cilj da BiH potpi{e
Sporazum o stabilizaciji i pridru-
`ivanju (SSP) sa EU i da pristupi
programu Partnerstvo za mir
(Partnership for Peace - PfP). 

On je poku{ao da ustupi i ve}u
odgovornost lokalnim vlastima od-
bijaju}i da iskoristi takozvana
Bonska ovla{}enja koja dozvoljavaju

Pi{e:  Zdravko  Ljuba{  

Miroslav  Laj~ak
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LLaajj~~aakk  ((nnee))  oobbee}}aavvaa  nnoovvii  ppoo~~eettaakk
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D U B O K E   K R I Z E   U   B I H
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OHR-u da nametne odluke i
zakone i da smjenjuje politi~are koji
se ne pona{aju u skladu sa Dejton-
skim mirovnim sporazumom iz
1995. godine. 

Prvi uspjesi su stigli ve}
po~etkom mandata, kada se BiH
pridru`ila NATO-vom programu PfP,
a nakon uspje{ne reforme odbrane
u kojoj su vojne snage dva entiteta
spojene u jednu. Sa druge strane,
veliki poraz je uslijedio po pitanju
ustavnih reformi koje su imale za cilj
da pojednostave proces dono{enja
odluka i smanje obim nadle`nosti
entiteta.

Schwarz-Schilling je opisao ove
reforme kao "prekretnicu na putu
evropskih integracija", koju bi prati-
lo potpisivanje SSP-a, kao prvi
korak ka ~lanstvu u EU.

Problemi su iskrsli pro{log apri-
la nakon neuspjelih pregovora lidera
devet vode}ih politi~kih partija o
sadr`aju reformi. Politi~ka javnost se
ubrzo nakon toga usredsredila na
dolaze}e izbore (koji su odr`ani
pro{log oktobra), a koje je okarak-
terisala nemilosrdna kampanja puna
me|usobnih optu`bi koje su nastav-
ljene i nakon izbora, sve vi{e pro-
dubljuju}i politi~ku krizu.

Kao rezultat, iako je BiH zavr{ila
pregovore oko SSP-a sa EU, doku-
ment nikada nije potpisan. 

Laj~ak, {esti po redu Visoki
predstavnik u BiH, je ranije obavljao
funkciju ambasadora Slova~ke u
Srbiji i Crnoj Gori, a zatim i pred-
stavnika OEBS-a u Beogradu, a
odre|en je i za specijalnog izaslani-
ka EU prilikom referenduma o
crnogorskoj nezavisnosti.

U svom prvom intervjuu bosan-
skim medijima, Nezavisnim Novi-
nama iz Banja Luke, Laj~ak je na-
govijestio da }e uglavnom pratiti ne-

nametljivi pristup svog prethodnika. 
"Reforme se ne mogu sprovesti

dekretom visokog predstavnika, to
nije na~in da se pribli`ite EU", rekao
je Laj~ak obja{njavaju}i da kao ni
Schwarz-Schilling ne namjerava da
iskoristi Bonska ovla{}enja osim
ukoliko to ne bude prijeko potreb-
no.

"Ovo je va{a zemlja, va{ Ustav -
ni{ta ne bi trebalo biti nametnuto
spolja", dodao je on. "Ja se li~no ne
mogu sjetiti nijednog projekta koji je
uspio a da je bio nametnut sa
strane".

On je dodao da je cilj da
"...zemlja krene dobrim putem, da
ponovo po~ne da radi na projektu
svoje budu}nosti - evropskim inte-
gracijama".

Govore}i o trenutnim politi~kim
tenzijama u Bosni, on je rekao da je
dio rje{enja promjena ukupne poli-
ti~ke atmosfere. 

"Vjerujem da }u uspjeti da
promijenim ovda{nju politi~ku kli-
mu, da ljudi budu vi{e okrenuti bu-
du}nosti", rekao je on. Laj~ak je ta-
ko|e obe}ao reforme u samom
OHR-u u cilju pojednostavljivanja
njegove strukture, smanjenja broja
zapo{ljenih i efikasnijeg rada.

AAuuttoorr  jjee  ddooppiissnniikk  iizz  SSaarraajjeevvaa  zzaa
nnjjeemmaa~~kkuu  nnoovviinnsskkuu  aaggeenncciijjuu  DDPPAA

Takva politi~ka situacija ni u kom pogledu nije odgovarala viziji Bosne
Schwarz-Schilling-a koja bi morala biti "...u potpunosti suverena i bez

me|unarodne administracije, sa sna`nim lokalnim vlastima koje bi mogle
ispravno voditi zemlju". 

Upozoravaju}i novoizabrane vlasti u Bosni da se ostave retorike pro{losti
i da su umjesto toga usredsrede na reforme, me|unarodna zajednica je
po~etkom ove godine odlu~ila da zadr`i OHR, ali da izmijeni njegovo
rukovodstvo.

Odlaze}i Visoki predstavnik i sam vjeruje da me|unarodna zajednica nije
imala drugog izbora. Kada su zemlje ~lanice Savjeta za primjenu mira u jan-
uaru odlu~ile da produ`e misiju OHR-a, Schwarz-Schilling je pozdravio
odluku.

"Postepeno sam do{ao do zaklju~ka da je zbog situacije u regionu i samoj
BiH potrebno da OHR nastavi svoj rad u nekom obliku", rekao je on.

Osim komplikovanom politi~kom situacijom u BiH, Schwarz-Schilling
obja{njava promjenu svog stava predstoje}im razrj{enjem kona~nog statusa
Kosova. On ocjenjuje da bi ono moglo uticati na zao{travanje etni~kih podjela
u Bosni i produbljivanje politi~ke krize.

NNNNEEEE    MMMMOOOO@@@@EEEE    SSSSEEEE    BBBBEEEEZZZZ    OOOOHHHHRRRR--AAAA

Sarajevo
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Organizacija za evropsku bezbjednost i
saradnju (OEBS) je formirana 1972.

godine na konferenciji o bezbjednosti i sarad-
nji u Evropi.

OEBS je osnovan sa idejom da slu`i kao
forum za politi~ki dijalog, a jedan od
najva`nijih ciljeva djelovanja organizacije je
obezbje|ivanje stabilnosti u regionu koja }e
biti temeljena na demokratskoj praksi i siste-
mu vladavine.

Organizacija broji 56 ~lanica koje ne
dolaze samo iz Evrope ve} i iz sjeverne Ame-
rike i centralne Azije, tako da organizacija
zahvata najve}i dio prostora sjeverne zemljine
polulopte. Period nastajanja OEBS-a poklapa
se sa periodom hladnoratovske krize kada je
pokrenuta ideja o osnivanju ove organizacije
kao politi~kog foruma izme|u istoka i zapada.

Tijela koja unutar OEBS-a donose
najva`nije odluke su Samit i Savjet ministara
kao i Stalni savjet organizacije koji se redovno
okuplja na nedjeljnim sesijama i djeluje kao
najva`niji organ za pregovaranje i dono{enje
odluka.

Stalni savjet radi pod vo|stvom predsje-
davaju}eg koji se bira iz redova zemalja ~lan-
ica na mandat od jedne godine.

Tokom 2007. godine, predsjedavaju}i
stalnog savjeta OEBS-a je {panski ministar
inostranih poslova Miguel  Angel  Moratinos.
Naredne godine na mjestu predsjedavaju}eg
}e biti predstavnik Finske. Ve} sada postoje
nesuglasice izme|u Amerike i Velike Britanije
i ostatka ~lanica OEBS-a oko uloge predsje-
davaju}eg koju bi 2009. godine  trebalo da
preuzme predstavnik Kazakstana.

Pored ministarskog i Stalnog savjeta, u
institucionalnoj strukturi OEBS-a va`ni ~inioci
u dono{enju odluka su i Ekonomski savjet i
Forum za sigurnost i saradnju.

Sekretarijat OEBS-a je smje{ten u Be~u.
Sada{nji generalni sekretar Marc  Perrin  de
Brichambaut dolazi iz Francuske.

Parlamentarna skup{tina OEBS-a donosi
deklaracije po raznim pitanjima. Najvi{e kon-
troverzi u posljednje vrijeme izazvala je re-
zolucija o davanju prava distriktu Kolumbija
da ima punu reprezentaciju u Ameri~kom
kongresu.

Najstarija institucija OEBS-a je Kan-
celarija za demokratske institucije i ljudska
prava ustanovljena 1990. godine sa sjedi{tem
u Var{avi. Ova se institucija aktivno bavi
pitanjima nadgledanja izbora, demokratskim
razvojem, ljudskim pravima i uop{te vladavi-
nom prava.

U cilju sprije~avanja izbornih neregu-
larnosti, OEBS je kroz svoju posebnu jedinicu
ODHIR od 1995. godine u~estvovao u nad-
gledanju vi{e od 150 izbornih procesa u razn-
im zemljama poslav{i u njih vi{e od 15 000
posmatra~a. Po pitanju kontrole izbora, OEBS
je u~estvovao i u izbornom procesu u Avgani-
stanu 2004. godine pru`aju}i tehni~ku pomo}.

Me|u starijim institucijama OEBS-a je i
Kancelarija za slobodu medija koja je
ustanovljena '97. godine kao watch dog orga-
nizacija koja prati stanje u medijima i upozo-
rava na slu~ajeve kr{enja slobode izra`avanja
u dr`avama ~lanicama.

Misija OEBS-a u Crnoj Gori postoji od
2006. godine. Do tada je misija OEBS-a dje-
lovala kao zajedni~ka za Srbiju i Crnu Goru.

OEBS pru`a podr{ku Vladi Republike
Crne Gore u sprovo|enju reformskih procesa
uz istovremeno bogato razvijenu saradnju sa
organizacijama civilnog dru{tva.

Reformski procesi u koje je OEBS u
Crnoj Gori uklju~en vezani su za proces de-
mokratizacije dru{tva, reformu zakonodavstva
i izgradnju institucija, reformu medija, reformu
policije kao i za reformske projekte iz oblasti
za{tite `ivotne sredine i ekonomskog razvoja.

Veliku ulogu u OEBS ima i u reformi
obrazovanja u koju je uklju~en kroz proces
uvo|enja predmeta gra|ansko vaspitanje i
obrazovanje u obrazovni sistem.

Vi{e informacija o organizaciji za evrop-
sku bezbjednost i saradnju mo`ete na}i na
sajtu: www.osce.org  

priredio:  Petar  \UKANOVI]

P R E D S T A V L J A M O   M E \ U N A R O D N E   I N S T I T U C I J E NEVLADINE  ORGANIZACIJE  
U  EVROPSKOJ  UNIJI

EEVVRROOPPSSKKAA
MMRREE@@AA
PPRROOTTIIVV
RRAASSIIZZMMAA

Evropska mre`a protiv rasizma,
(European Network Against Racism -

ENAR), funkcioni{e kao skup nevladinih
organizacija unutar Evropske unije ~iji cilj
je borba protiv svih oblika rasizma. Ona je
nastala na osnovu inicijative pokrenute
1997. godine koja je u EU obilje`ena kao
godina borbe protiv rasizma. Od marta do
septembra 1998. godine, vi{e od 600
nevladinih organizacija uklju~ilo se u
okrugle stolove, bilo na dr`avnom ili
evropskom nivou kako bi se razmotrila
va`nost i odr`ivost takvog projekta. Na
osniva~koj konferenciji Evropske mre`e
protiv rasizma okupilo se vi{e od 200
predstavnika relevantnih organizacija kako
bi sa~inili zajedni~ki akcioni plan.

Mre`a promovi{e antirasisti~ku plat-
formu, {to podrazumijeva ravnopravan
tretman prema svim manjinama i dr`avl-
janima zemalja koji nisu ~lanice EU.
Finansijsku podr{ku ENAR-u prvenstveno
pru`a Evropska komisija, a mre`a ima
vode}u ulogu kada se radi o ogla{ivanju,
davanju primjedbi i ukazivanju na gre{ke i
nedostatke u postoje}im zakonskim regula-
tivama, a sve to u svrhu eliminacije svake
forme diskriminacije bilo na kratkoro~nom
ili dugoro~nom planu. 

ENAR podsti~e borbu protiv rasizma,
me|u NVO na evropskom nivou u cilju
stvaranja foruma za razmjenu informacija i
kroz kampanje takvog oblika podsticati
dono{enje adekvatnih zakona {irom
Evropske unije.

Vizija ove mre`e je da se odlu~no
suprotstavi svim oblicima rasizma, ksenofo-
bije, antisemitizma i islamofobije kako bi
se osigurala jednakost za sve gra|ane
Evropske unije, ali i za one koji dolaze iz
tre}ih zemalja. Program ENAR-a prven-
stveno obuhvata:
- djelovanje protiv svih oblika diskrimi-

nacije i izdvajanje ljudi na osnovu nji-
hove rase, etni~kog ili kulturnog pori-
jekla;

- eliminaciju svih rasisti~kih elemenata u
evropskoj migracionoj politici i

- potporu kulturnoj, etni~koj i rasnoj
raznolikosti.

Sve informacije o ovoj mre`i
mo`ete dobiti putem njihovog maila:
info@enar-eeu.org, ili posjetiti njihov web
site www.enar-eeu.org

Pripremila:  Selma  RA\O

Organizaci ja  za  evropsku
bezbjednost  i  saradnju  (OEBS)
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PRO NEN, nevladina organizacija za
razvoj elektronskih medija i njegovanje

kulture komunikacije i Centar za razvoj
nevladinih organizacija (CRNVO) su
pokrenuli projekat "Gra|ani poma`u nov-
inarima" koji je baziran na ideji zna~ajnijeg
i direktnijeg uklju~ivanja gra|ana/ki u
kreiranje ure|iva~ke politike medija,
naro~ito javnih medija.

Generalni cilj projekta je pru`anje
pomo}i u ostvarivanju svrhe novinarstva u
demokratskim dru{tvima - gra|anima
obezbijediti informacije na osnovu kojih oni
mogu da se opredjeljuju i donose najbolje
odluke za sebe i zajednicu u kojoj `ive.

Postavljeni cilj }e biti ostvarivan tako
{to }e zainteresovani gra|ani/ke, posred-
stvom on line novina PCNEN
(www.pcnen.com), predlagati urednicima i
novinarima ideje za razli~ite forme nov-
inarskih pri~a, sugerisati pravce istra`ivanja
nekih aktuelnih i, sa stanovi{ta javnog
interesa, relevantnih tema, a mo}i }e pred-
lagati pitanja koja novinari treba da postave
onima koji obavljaju javne funkcije, bilo da
su na njih izabrani direktno od gra|ana ili
su, pak, imenovani.

U slu~aju kada se prijedlozi i sugestije
gra|ana/ki budu ticali nekog konkretnog
medija, oni }e biti elektronskom po{tom
prosle|ivani na adrese odgovornih osoba u

tim medijima. 
Reakcije odgovornih osoba iz medija

na dobijene prijedloge i sugestije }e biti
blagovremeno po{tovane/objavljivane na
www.pcnen.com, u modulu "Gra|ani po-
ma`u novinarima". 

Gra|ani/ke zainteresovani/e za u~e{}e
u projektu prolaze proceduru registracije,
koja podrazumijeva sljede}e:

Da bi se posjetilac ili posjetiteljka
uspje{no registrovao/la da mo`e da
predla`e, sugeri{e i komentari{e, on/ona
mora ostaviti validnu e-mail adresu, s tim
{to su adrese na besplatnim servisima poput
yahoo-a i hotmail-a onemogu}ene za reg-
istraciju.

Gra|ani/ke mogu dati potpune kontakt
podatke ili samo odre|eni nadimak.

Administrator }e biti ovla{}en da
ukloni prijedloge, sugestije i komentare koji
odudaraju od duha projekta i predstavljaju
njegovu zloupotrebu.  

Projekat "Gra|ani poma`u novinarima"
je podr`an od Fondacije Institut za otvoreno
dru{tvo - predstavni{tvo u Crnoj Gori.

Program "Druga {ansa", koji zajedni~ki rea-
lizuju Fondacija za stipendiranje Roma,

Zavod za zapo{ljavanje Crne Gore, Centar za
stru~no obrazovanje i njema~ka me|unarod-
na organizacija za obrazovanje odraslih "DVV
International", trenutno je klju~ni segment
inkluzije Roma u crnogorsko dru{tvo. 

Projekat, koji finansira Evropska unija,
posredstvom Evropske agencije za rekon-
strukciju (EAR), predvi|a da 75 Roma i
Egip}ana iz Podgorice i Nik{i}a, pro|u kroz
zvani~an program funkcionalnog opismenja-
vanja i stru~nog osposobljavanja, kako bi se
uz dodatne besplatne sadr`aje (voza~ka i
informati~ka obuka) pove}ale mogu}nosti
njihovog trajnijeg i kvalitetnijeg zapo{ljenja
na tr`i{tu rada. Trenutno je u toku izbor
budu}ih polaznika programa starosti od 15
do 13 godina, koji su nepismeni ili imaju
manje od tri razreda osnovne {kole. Prema
rije~ima Vesne  Rasuli}  Deli}, asistentkinje na

projektu, me|u domicilnom romskom zajed-
nicom vlada zna~ajno interesovanje. U toku
je, ka`e Deli}eva, obilazak romskih do-
ma}instava od strane deseto~lanog posebno
pripremljenog tima romskih asistenata.
Tako|e, radi se na i izboru provajdera obra-
zovanja u kojima }e se izvoditi program
funkcionalnog opismenjavanja koji je, prije
nekoliko godina, usvojila crnogorska Vlada a
ovom prilikom se po prvi put testira i stavl-
ja u funkciju. Time su iskustva sa ovog pro-
grama dru{tveno izuzetno zna~ajna i korisna.
Jedan od u~esnika programa je i Senad
Beganaj (1981) koji je nedavno deportovan
iz Njema~ke. "Druga {ansa" za njega je prili-
ka da nau~i slu`beni jezik (poznaje samo
njema~ki) i osposobi se za neko od tr`i{no
isplativih zanimanja koji bi mu, kako ka`e,
omogu}ili pristojan i dostojanstven `ivot, pri-
liku da sam brine o sebi i `ivi od svog rada
ali i mogu}nost da postane aktivan gra|anin.

Gra|ani  poma`u  novinarima

PRO J E KAT   P RO   NEN-AA   I   C ENTRA   ZA   RAZVO J   N EV LAD IN IH
ORGAN IZAC I J A

P R O J E K A T   S T R U ^ N O G   O S P O S O B L J A V A N J A   R O M A

DDrruuggaa  {{aannssaa  nnaa  ttrr`̀ii{{ttuu  rraaddaa

JJEEFF    EEuurrooppee
ppooss jjeett iioo    ssvvoojjuu
ccrrnnooggoorrsskkuu

sseekkcc ii jjuu
Usklopu svoje balkanske turneje,

predstavnici JEF Europe su 11. jula
posjetili crnogorsku sekciju ove pan
evropske organizacije u Podgorici. Pre-
dstavnici JEF Europe Vassilis  Stamogian-
is, Generalni sekretar i Asa  Gunven, Pot-
predsjednica razgovarali su sa kolegama
iz Crne Gore o njihovim dosada{njim
iskustvima, aktuelnim de{avanjima u
organizaciji i budu}im planovima. 

Posjeta sekcijama JEF-a koje djelu-
ju na prostoru Balkana zami{ljena je
kao vrsta razmjene ideja, mi{ljenja i
iskustava koja bi trebala da rezultira
zaklju~cima o tome u kojem pravcu
dalje razvijati kapacitete regionalnih
sekcija.

JEF Europe izrazio je zadovoljstvo
djelovanjem i radom crnogorske sekcije
posebno isti~u}i ~injenicu da je JEF Crna
Gora nedavno osnovana sekcija, a ve} je
samostalno (ili u partnerstvu sa drugim
NVO-ima) realizovala niz projekata u
Crnoj Gori usmjerenih na promociju
evropskih vrijednosti i potrebe aktivnog
uklju~ivanja mladih u proces evropskih
integracija. 

Predsjednik JEF-a Crne Gore Vu~i}
]etkovi} i generalni sekretar Petar
\ukanovi} istakli su da je plan JEF-a da
tokom prve godine postojanja i djelo-
vanja ove sekcije ona bude koncen-
trisana na edukaciju mladih u Crnoj
Gori o Evropskoj uniji i aktuelnom pro-
cesu evropskih integracija, u bliskoj
saradnji sa srodnim NVO. Edukacija je
osnov za kvalitetno i aktivno u~e{}e
mladih u procesu pribli`avanja Crne
Gore EU, istakli su predstavnici
crnogorske sekcije JEF-a. U isto vrijeme,
JEF Montenegro }e u~estvovati u svim
akcijama kojima mo`e podr`ati rad
evropskog JEF-a. JEF Europe je poz-
dravio ovako zami{ljene planove
crnogorske sekcije i istakao da }e biti
podr{ka u njihovoj realizaciji.

Naredni susret predstavnika dvije
sekcije trebalo bi da se uprili~i krajem
avgusta u Briselu  kada }e  predstavnici
JEF-a Montenegro u~estvovati na petod-
nevnom treningu o izgradnji kapaciteta
~ime }e biti i konkretizovan dogovor o
saradnji i pomo}i u razvoju kapaciteta
crnogorske sekcije.
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RREELLAATTIIOONNSS  AANNDD
EEUURROOPPEEAANN  SSTTUUDDIIEESS
Koszeg,  Hungary  
This M.A. program is especially designed for
those students interested in critical social
theory as well as in social, political and
institutional innovation. Emphasis is placed
on praxis as well as theory. This program
provides excellent training for students
interested in pursuing careers in such fields
as: 
NGOs and Civil Society Organizations,
Regional  Development and Crossborder
Cooperation, Communication and
Journalism, Politics and Institutions
Why  Study  International  Relations  and
European  Studies  
at the European University Institute in
Koszeg?
This M.A. program is unique because it is
innovative both in terms of both content
and methodology as the areas of focus
show:
-  Globalization.  Developments within the
EU and especially in new and hopeful
member states cannnot be understood
without exploring the interconnections
between globalization and the European
construction. Integration and dis-integration
can both be observed in the European con-
text. In order to better understand our rap-
idly changing world, development studies,

world economics and international institu-
tions need to be analyzed.
- European  Neighborhoods. Europe is not
equivalent to the European Union. With the
emerging challenges of new borderlands
and crossborder cooperation, new policies
need to evolve along with new institutions
and networks in the spheres of culture, civil
society, politics and education. Obstacles as
well as potentials need to be understood if
we are to realize further enlargements. The
program offers courses on several historic
regions such as the Western Balkans, Turkey
and the Baltic States.
- Central  Europe.  The small states of East
and Central Europe need to discover and
strengthen ways to increase their political,
social and economic cohesion in the face of
EU competition and global markets. This
historically and culturally rich region could
offer a great many ideas and innovations to
the EU in terms of productive and well-
functioning Euro-regions. Regional develop-
ment in this unique context is studied with
academics as well as practitioners.
- Civil  Society. There is a lot of talk today
about the special role for civil society local-
ly, nationally, transnationally and globally,
especially when discussions arise about the
democratic deficit and crises of democracy
at all of these governmental levels. Where
can the potential of the Citizen be empow-
ered and realized? How can we approach
not only balanced development, but also
ensure human security ina n increasingly
complex world? Representatives of states,
markets and civivl society need to construct
new and dynamic strategic partnerships to
confront the multiple challenges. The
Citizen and the institutions of civil society
are studied to provide the necessary con-
text to economic and political debates.
Semester  -  Fall  2007
September 24-December 16, 2007 
Application  Deadline: August 15, 2007
Semester  -  Spring  2008
February 11-May 16, 2008 
Application  Deadline: December 15, 2007
Semester  -  Fall  2008
September 22-December 19, 2008 
Application  Deadline: April 15, 2008

SSCCHHOOLLAARRSSHHIIPP  PPRROOGGRRAAMMSS
AAMMEERRIICCAANN  UUNNIIVVEERRSSIITTYY  IINN
BBUULLGGAARRIIAA
Sofia,  Bulgaria
Admission to the American University in
Bulgaria (AUBG) is based upon a stu-
dent's academic qualifications. Unlike
most stale universities that are fully fund-
ed by government support, AUBG must
rely on tuition, fees, gifts, and grants to
provide the high quality faculty, library
and technology resources, and modern
residence halls. As a private university,
AUBG is a more costly alternative to state
universities. No one, however, should be
discouraged from applying because of
price. 
The University provides financial aid based
on both the academic merit and the finan-
cial need of the student. Financial need is
determined through an analysis of the
Financial Assistance Form and supporting
documents submitted as part of the appli-
cation packet. 
University financial aid is available only to
students from the in-region countries*.
Out-of-region students who need financial
assistance in order to attend AUBG should
investigate bank loans. 
For more information please contact: 
Kristina  Doneva,
Financial Aid Coordinator, 
Financial Aid Office, Room 109, 
American University in Bulgaria,
Blagoevgrad 2700, 
Bulgaria, 
phone: (+359 73) 888 222, 
e-mmail: FinancialAidOffice@aubg.bg. 
* 'In-region' countries include: Albania,
Armenia, Azerbaijan, Belarus, Bosnia &
Herzegovina,Bulgaria, Croatia, Georgia,
Kazakhstan, Kyrgyzstan, FYROM (Mace-
donia), Moldova, Mongolia, Romania,
Russia, Serbia & Montenegro, and the
region of Kosovo, Turkmenistan, Tajikistan,
Ukraine, Uzbekistan. 
** AUBG reserves the right to change the
terms and conditions of its financial aid
policies, tuition and other fees. 
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